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REVISTA PRESEI 
 

 Discuţiile privind îngheţarea salariilor nu fac decât să realimenteze nemulţumirile deja existente în sistemul 
bugetar (SANITAS) 
Recentele discuţii din spaţiul public privind iniţierea unui proiect de Ordonanţă care ar conduce la îngheţarea 
salariilor la nivelul anului 2018 nu fac decât să realimenteze nemulţumirile deja existente în sistemul bugetar, se 
arată într-un comunicat al Federaţiei SANITAS remis luni AGERPRES. 
"Federaţia SANITAS din România atenţionează instituţiile guvernamentale că recentele discuţii din spaţiul public 
privind iniţierea unui proiect de Ordonanţă care ar conduce la îngheţarea salariilor la nivelul anului 2018 nu fac 
decât să realimenteze nemulţumirile deja existente în sistemul bugetar. Atragem atenţia că aplicarea neunitară, 
în 2018, a creşterilor salariale a nemulţumit jumătate din numărul salariaţilor din sănătate şi aproximativ 70% din 
cel din asistenţă socială", subliniază sursa citată.  
Totodată, sindicaliştii din sănătate arată că Acordul încheiat în 5 iunie 2018, între reprezentanţii Federaţiei Sanitas 
şi cei ai Guvernului României are încă puncte nesoluţionate, ceea ce ridică semne grave de întrebare asupra 
intenţiilor guvernamentale de a-şi respecta semnătura.  
În context, aceştia solicită organizarea, în regim de urgenţă, a unei întâlniri cu autorităţile pentru clarificări privind 
continuarea aplicării, în anul 2019, a prevederilor legale privind salariile de bază şi celelalte elemente ce compun 
veniturile angajaţilor din sănătate şi asistenţă socială.  
"Organizaţia noastră exclude total varianta prorogării termenelor de aplicare a Legii 153/ 2018 şi cere asumarea 
primului termen de creştere a salariilor de bază începând cu 1 ianuarie 2019. Solicităm totodată aplicarea 
imediată a prevederilor Regulamentului de sporuri, pentru toate categoriile de profesionişti, raportat la noile 
salarii de bază. Orice altfel de decizie guvernamentală, aflată în contradicţie cu principiile enumerate mai sus, care 
ar putea afecta drepturile celor peste 100.000 de membri de sindicat din sistemul sanitar şi de asistenţă socială pe 
care îi reprezentăm, ne va pune în situaţia de a folosi toate mijloacele de luptă sindicală pentru apărarea 
drepturilor legale ale acestora", subliniază SANITAS.  
Federaţia "Solidaritatea Sanitară" a anunţat vineri că în această săptămâna va hotărî ce acţiuni va întreprinde în 
cazul în care Guvernul decide să îngheţe salariile de bază şi sporurile pentru 2019.  
"Având în vedere faptul că Guvernul urmează să adopte bugetul pentru anul 2019, în cadrul căruia trebuie să 
stabilească data pentru creşterile salariale aferente anului 2019; ţinând cont de proiectul de OUG privind unele 
măsuri fiscal-bugetare existent în spaţiul public, din care reiese intenţia Guvernului de a-şi încălca obligaţiile 
asumate în privinţa drepturilor angajaţilor din sănătate, Federaţia 'Solidaritatea Sanitară' respinge categoric 
intenţia guvernanţilor de a nu a acorda creşterile salariale aferente anului 2019 începând cu 1 ianuarie şi de a 
restricţiona o serie de drepturi salariale ale angajaţilor din sănătate. Ţinând cont de gravitatea situaţiei şi de 
efectele acestor acte normative, Consiliul de Coordonare al Federaţiei 'Solidaritatea Sanitară' se va întruni 
săptămâna viitoare pentru a decide acţiunile cu care trebuie întâmpinate aceste măsuri", au spus sindicaliştii într-
un comunicat remis AGERPRES.  
Principalele efecte pe care proiectul de ordonanţă de urgenţă şi Legea bugetului de stat le-ar avea sunt îngheţarea 
sporurilor pentru condiţiile de muncă şi amânarea creşterilor salariilor de bază, se arată în comunicat.  
"Infirmierele, personalul auxiliar în general, personalul ne-medical (TESA) şi toate categoriile de salariaţi care nu 
au fost incluse în majorarea salarială din anul 2018 pierd creşterea salarială aferentă şi impactul acesteia asupra 
sporurilor. Medicii şi asistentele medicale vor avea în continuare de pierdut prin îngheţarea la nivelul anului 2018 
a sporurilor de tură, de gardă şi a tarifului orar al gărzilor suplimentare", au mai arătat sindicaliştii.  
Ministrul Finanţelor, Eugen Teodorovici, a declarat recent, pentru AGERPRES, că proiectul de buget pe anul viitor 
include majorarea salariilor de bază ale personalului din sectorul bugetar cu un sfert din diferenţa dintre salariul 
de bază prevăzut de Legea nr.153/2017 pentru anul 2022 şi cel din luna decembrie 2018. În ceea ce priveşte 
pensiile, şeful de la Finanţe a menţionat că acestea vor fi majorate cu 15%.  
"Este o ordonanţă care vine la pachet cu Legea bugetului şi are mai multe măsuri de acest tip. Nimic altceva decât 
prorogarea unor termene care s-a făcut an de an şi nu reprezintă un element de noutate. În proiectul de buget pe 
anul viitor este inclusă majorarea salariilor de bază ale personalului din sectorul bugetar cu un sfert din diferenţa 
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dintre salariul de bază prevăzut de Legea nr.153/2017 pentru anul 2022 şi cel din luna decembrie 2018. Anul viitor 
cresc salariile aşa cum spune legea. Şi la pensii la fel. Cum adică se îngheaţă punctul de pensie? Noi am dat şi am 
crescut punctul de pensie şi am spus că următoarea va fi de 1 septembrie 2019 cum este trecut în proiectul de 
lege aprobat de Guvern cu 15%. Nimic altceva", a explicat ministrul Finanţelor.  
Pe de altă parte, premierul Viorica Dăncilă a declarat, vineri, că Guvernul nu are în plan îngheţarea salariilor anul 
viitor.  
Proiectul de buget ar putea intra în discuţia Executivului în şedinţa de săptămâna aceasta 
(Sursa: Agerpres) 
 

 Dăncilă: În bugetul pe 2019 se va regăsi şi un fond de investiţii locale 
Premierul Viorica Dăncilă a anunţat, luni, că în bugetul pe 2019 se va regăsi şi un fond de investiţii locale, prin care 
localităţile vor putea opta pentru câte două proiecte de finanţare fiecare, pentru canalizare, apă sau renovarea 
şcolii. OUG ar urma să fie adoptată la prima şedinţă a Guvernului. 
„Acest fond de investiţii o să îl avem în bugetul pe 2019, fiecare localitate putând avea două proiecte legate de 
apă, canal, şcoală, toate aceste lucruri. Pe lângă PNDL vrem să avem acest fond de investiţii locale pe care să îl 
dublăm pe o proiecţie financiară, pentru că, chiar dacă ne propunem să facem mai multe lucruri, dacă nu avem o 
proiecţie financiară nu vom realiza acest lucru”, a declarat Viorica Dăncilă, după şedinţa Comitetului Executiv al 
PSD. 
Liderul PSD, Liviu Dragnea, a susţinut că ordonanţa privind fondul de investiţii locale va putea intra în prima 
şedinţă a Guvernlui. 
„Este vorba despre investiţii pentru administraţia locală. S-a discutat şi la Neptun, dar bineînţeles că începând din 
seara aia nu a mai ţinut nimeni minte. În zilele următoare o să vedeţi în detaliu. Este un subiect foarte important, 
este o chestiune nouă în România. Urmează ca astăzi, mâine să fie finalizat şi sperăm ca în prima şedinţă de 
Guvern să se adopte OUG, apoi ministrul Finanţelor să vă explice foarte bine”, a precizat Liviu Dragnea. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dragnea: Guvernul ne-a asigurat că bugetul ajunge la Parlament cel mai târziu pe 13 decembrie 
Preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a declarat, luni, după şedinţa CExN al partidului, că a primit asigurări de la 
Guvern că, cel mai târziu pe 13 decembrie, proiectul bugetului pe 2019 va fi depus la Parlament. 
”Eu cu dl Tăriceanu vom discuta cu colegi din Guvern. Pe 13 (decembrie - n.r.) ne-a asigurat guvernul că cel mai 
târziu ajunge la Parlament”, a declarat dupîă şedinţa CExN al PSD liderul partidului, Liviu Dragnea. 
Preşedintele PSD Liviu Dragnea va discuta, la finalul şedinţei de luni a CEx al partidului, cu premierul Viorica 
Dăncilă, consilierul prim-ministrului Darius Vâlcov şi ministrul de Finanţe Eugen Teodorovici despre bugetul 
pentru anul viitor, au declarat, luni, pentru MEDIAFAX. 
Discuţiile despre bugetul pentru 2019 cu liderul PSD trebuiau să aibă loc duminică, la sediul formaţiunii din 
Kiseleff, însă întâlnirea a fost amânată, au adăugat sursele politice. 
Referitor la bugetul ţării pentru anul 2019, Eugen Teodorovici a declarat, marţea trecută, că nu vede niciun motiv 
pentru care bugetul pentru 2019 nu va primi avizul în timp util de la Comisia de Suprem de Apărare a Ţării (CSAT), 
în ciuda diferendelor pe care le-a avut cu preşedintele Klaus Iohannis la prima rectificare. Şedinţa CSAT va avea 
loc, marţi, de la ora 13.00, la Cotroceni. 
Pentru prima rectificare bugetară din acest an, cea de la începutul lunii septembrie, CSAT, care este condus de 
Klaus Iohannis, nu şi-a dat avizul. O mare parte din reticienţa preşedintelui a fost pusă pe seama faptului că la 
acea rectificare bugetul preşedinţiei a fost redus. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Viorica Dăncilă stabilește un nou RECORD: Inflația a scăzut în noiembrie, anunță INS, iar BNR confirmă cifrele 
Preţurile de consum în luna noiembrie 2018 comparativ cu luna noiembrie 2017 au crescut cu 3,4%, astfel că 
inflația s-a redus de la 4,3% în octombrie, potrivit datelor transmise marți de Institutul Național de Statistică (INS), 
printr-un comunicat de presă. 
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„Rata anuală calculată pe baza indicelui armonizat al preţurilor de consum (IAPC) este 3,2%. Rata medie a inflaţiei 
în ultimele 12 luni (decembrie 2017 – noiembrie 2018) faţă de precedentele 12 luni (decembrie 2016 – noiembrie 
2017), calculată pe baza IPC, este 4,6%. Determinată pe baza IAPC, rata medie este 4,0%”, se precizează în 
comunicatul de presă al INS, transmis marți. 
Creşterea din noiembrie s-a făcut pe fondul majorării cu 4,24% a preţurilor la mărfurile nealimentare, cu 2,86% a 
celor alimentare şi cu 2,5% a serviciilor. În plus, faţă de finele lunii decembrie 2017, preţurile din noiembrie au 
fost cu 3,1% mai mari, ca urmare a majorării cu 3,94% a preţurilor la mărfurile nealimentare, cu 2,41% a 
mărfurilor alimentare și cu 2,29% a serviciilor. 
În schimb, în noiembrie față de octombrie, inflația a fost de -0,13%, ca urmare a scăderii cu 0,27% a preţurilor la 
mărfurile alimentare, cu 0,13% a celor nealimentare și a creșterii cu 0,11% a serviciilor. 
În plus, faţă de luna anterioară, în noiembrie, IPC (indicele prețurilor de consum) fără preţurile la băuturi alcoolice 
şi tutun a scăzut cu 0,14%, IPC fără combustibili cu 0,02% și IPC fără produsele al căror prețuri sunt reglementate 
cu 0,08%. 
În schimb, raportat la aceeaşi perioade, IPC fără preţurile la legume, fructe (septembrie 2014, grupa de fructe 
include pe lângă fructele proaspete şi citricele şi alte fructe meridionale), ouă, combustibili şi produsele ale căror 
preţuri sunt reglementate (produse ale căror preţuri sunt reglementate), băuturi şi tutun a crescut cu 0,21%, iar 
IPC fără preţurile la legume, fructe, ouă, combustibili şi produsele ale căror preţuri sunt reglementate s-a majorat 
cu 0,24%. 
Rata medie lunară a inflaţiei a fost, la 11 luni ale acestui an, de 0,3%, la fel ca în primele zece luni, în condiţiile în 
care cea pentru mărfurile nealimentare a fost de 0,4%, cea pentru mărfurile alimentare de 0,2% şi pentru servicii 
de 0,2%. Spre comparaţie, în aceeaşi perioadă a anului trecut, această medie a fost de 0,3%, deoarece a fost de 
0,3% atât pentru mărfurile alimentare, cât și pentru cele nealimentare, iar pentru servicii a fost de 0%. 
Ca urmare a acestor evoluții, inflația a intrat în ținta Băncii Naționale a României (BNR), de plus/minus 2,5%, 
pentru finele fiecărui an. De altfel, luni, Mugur Isărescu, Guvernatorul BNR, a susținut că inflația va reintra în ținta 
Băncii, încă din noiembrie. Pentru decembrie 2018, BNR a prognozat, în Raportul asupra inflației din octombrie, o 
rată anuală a inflației de 3,5%. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 

 Şedinţă CSAT, la Palatul Cotroceni. Înainte, posibilă discuţie Iohannis - Dăncilă pe tema numirii celor doi 
miniştri 
Preşedintele Klaus Iohannis a convocat şedinţa CSAT pe data de 11 decembrie, la Palatul Cotroceni, începând cu 
ora 13.00, informează Adminstraţia Prezidenţială. Înaintea şedinţei este posibilă o discuţie între preşedintele 
Iohannis şi premierul Dăncilă pe tema numirii celor doi miniştri. 
"Pe ordinea de zi a şedinţei sunt incluse subiecte referitoare la: • Planul de înzestrare a Armatei României pentru 
perioada 2019-2028; • Planul de întrebuinţare a Forţelor Armate ale României care se trimit la misiuni şi operaţii 
în afara teritoriului statului român în anul 2019; • Planul Naţional de Priorităţi Informative pentru anul 2019; • 
Programul de activitate al Consiliului Suprem de Apărare a Ţării pentru anul 2019", precizează reprezentanţii 
Administraţiei Prezidenţiale, într-un comunicat de presă remis MEDIAFAX. 
Sursa citată a adăugat că "în cadrul şedinţei Consiliului vor fi analizate şi alte tematici de actualitate din domeniul 
securităţii naţionale". 
Referitor la următoarea şedinţă a Consililui Suprem de Apărare a Ţării (CSAT), ministrul Apărării, Gabriel Beniamin 
Leş, a declarat, marţi, că "este foarte posibil" ca la următoarea şedinţă să prezinte o informare referitoare la 
incidentul dintre Rusia şi Ucraina din Marea Azov. Ministrul a afirmat că situaţia Mării Negre este o prioritate 
pentru România. 
"Profilul strategic al Mării Negre este ca şi prioritate în Ministerul Apărării şi în România de multă vreme, nu de 
acum. Credem că până acum România şi-a făcut datoria foarte bine în structura NATO, aducând Marea Neagră la 
nivelul la care trebuie, având în vedere că vorbim de flancul estic al Alianţelor Atlantice. Tot ce se întâmplă acolo 
ştim şi analizăm împreună cu structurile NATO", a adăugat Leş. 
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Preşedintele Klaus Iohannis a anunţat, pe 26 noiembrie, referitor la incidentul din Marea Azov, că România este 
pregătită pentru orice scenariu şi pentru orice măsură, precizând că le-a solicitat părţilor implicate să trateze cu 
calm conflictul. 
La finalul lunii noiembrie, forţele ruse au capturat navele militare ucrainene Berdiansk, Nikopol şi Iani Kapu, în 
urma unui incident care a avut loc în zona strâmtorii Kerci, ce desparte Marea Neagră de Marea Azov. 
În contextul şedinţei CSAT, premierul Viorica Dăncilă a declarat, luni, că dacă preşedintele Klaus Iohannis va dori 
să discute despre numirile miniştrilor Transporturilor şi Dezvoltării Regionale, ea are ”toată deschiderea de a 
purta această discuţie”. 
”Dacă dl. preşedinte va avea disponibilitatea, dacă va dori să discutăm despre aceste două numiri (la ministerele 
Transporturilor şi Dezvoltării Regionale - n.r.), aşa cum am procedat de fiecare dată, voi avea toată deschiderea de 
a purta această discuţie. Dacă nu, nu avem decât o singură alternativă, aceea de a aştepta hotărârea CCR, pentru 
că am văzut că dl. poreşedinte nu vrea să facă nicio nominalizare până la decizia Curţii Constituţionale”, a declarat 
Viorica Dăncilă, întrebată dacă va avea marţi o discuţie cu preşedintele Klaus Iohannis înaintea şedinţei CSAT. 
Preşedintele Klaus Iohannis a declarat, miercuri, referitor la o decizie privind numirile de la ministerele Dezvoltării 
şi Transporturilor, că analiza este încă în lucru, dar remanierile sunt făcute de ochii lumii, fiind înlocuiţi oameni 
slabi cu alţii şi mai slabi. 
Întrebat care este soluţia pentru a ieşi din impas Cabinetul Dăncilă, şeful statului a spus: "Soluţia e a PSD. Nu au 
decât să vină cu oameni performanţi. Nu am finalizat analiza". 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Olguţa Vasilescu, despre legea pensiilor: Opoziţia nu doreşte aplicarea legii din cauza impactului mare pe care 
îl are 
Fostul ministru al Muncii, Lia OlguţaVasilescu, a declarat, luni, că foarte probabil Opoziţia sau preşedintele Klaus 
Iohannis vor ataca legea pensiilor la CCR deoarece se gândesc că vor urma la guvernare şi nu vor aplicarea legii din 
cauza impactului mare pe care îl are. 
"Această lege (a pensiilor -n.r.) a reuşit, prin formula de calcul pe care am găsit-o şi pe care ştiţi foarte bine că am 
simulat-o un an de zile, să rezolve foarte multe dintre inechităţile legii. Sigur că dumnealor (liderii sindicali -n.r.) 
au venit cu mai multe amendamente, unele dintre ele le luasem şi noi în calcul, adică ne gândisem la ele încă din 
momentul în care s-a elaborat legea, numai că pentru aceste amendamente mai era nevoie de încă 40 de miliarde 
de lei în plus la aplicarea pensiilor, peste 140 de miliarde cât a ieşit a ieşit impactul pe lege în anul 2022, şi atunci 
obligatoriu că trebuia să găsim o formulă care să poată să facă legea să fie şi sustenabilă. Ea nu este o lege 
perfectă, cum ne-am fi dorit-o pentru că, dacă era o lege perfectă, trebuia să avem vreo 200 de miliarde în 
aplicare, în niciun caz 140. Dacă dacă ne gândim că am pornit de la 56 de miliarde, atât era bugetul asigurărilor în 
2016 şi ajungem la 140, cred că toată lumea înţelege că de fapt pensiile se dublează", a declarat Lia Olguţa 
Vasilescu. 
Fostul ministru al Muncii a precizat că la Senat, acolo unde a fost dezbătută legea, au fost doar 13 voturi 
împotrivă. 
"Este posibil (să atace legea la CCR-n.r.), orice pentru că foarte probabil se gândesc că vor ajunge la guvernare şi 
nu doresc să aplice această lege din cauza impactului într-adevăr mare pe care îl are şi atunci încearcă prin orice 
tertipuri să împiedice intrarea în vigoare a acestei legi, dar cred că nu îi ajută absolut deloc pentru că prin toate 
studiile pe care le-am făcut noi până acum, prin organizaţiile de pensionari, a reieşit că 90 la sută dintre 
pensionari îşi doresc legea aşa cum este", a completat Lia Olguţa Vasilescu. 
Întrebat dacă există riscul ca punctul de pensie să nu se majoreze de la 1 septembrie dacă Opoziţia sau 
preşedintele Klaus Iohannis vor ataca legea la CCR, fostul ministru a precizat: "Sigur că da, există acest risc. Din 
moment ce nu vom avea act normativ în vigoare, este foarte posibil. Mi-e greu să cred că Curtea Constituţională 
sau Klaus Iohannis, prin pârghiile pe care le are la dispoziţie, poate să întârzie totuşi legea atât de mult. Adică 
aproape un an de zile. Probabil că vor împiedica intrarea ei în vigoare o perioadă de 3-4 luni de zile, ceea ce sigur 
că în calculul actual al legii, va afecta pensionarii". 
(Sursa: Mediafax) 
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 Ordonanţă de Urgenţă pe modificarea Codurilor penale/ Toader: Vom lua partea constituţională şi o 
transpunem în OUG 
Premierul Viorica Dăncilă a anunţat luni că s-a discutat, în şedinţa PSD, oportunitatea unei ordonanţe de urgenţă 
de modificare a Codurilor penale pentru ca articolele declarate constituţionale să intre în vigoare, urmând ca 
articolele neconstituţionale să revină în Parlament. 
"A fost o astfel de discuţie s-a hotărât în unanimitate ca articolele declarate constituţionale să fie promulgate 
printr-o ordonanţă de urgenţă", a confirmat Viorica Dăncilă. 
Ordonanţa de urgenţă ar urma să pună în vigoare articolele declarate constituţionale din codurile penale. 
"Trebuie să vedem în normele legale pentru a face acest lucru. În Comitetul Executiv s-a stabilit ca ce s-a declarat 
constituţional să dăm OUG. Când CCR declară ceva constituţional e obligatoriu pentru toată lumea, pornind de la 
acest considerent am avut discuţia", a mai spus premierul. 
Referitor la articolele declarate neconstituţionale, Viorica Dăncilă a afirmat că acestea se vor întoarce în 
Parlament pentru a fi modificate. 
Tudorel Toader: Vom lua partea constituţională şi o transpunem în OUG 
Ministrul Justiţiei Tudorel Toader a declarat, luni, că reprezentanţii Ministerului Justiţiei vor lua, din Codurile 
Penale, ceea ce este constituţional şi vor transpune într-o ordonanţă de urgenţă. 
"S-a hotărât, fără a intra în contradicţie cu nimeni, să vedem care sunt posibilităţile legale de accelerare a 
procedurii de legiferare cu privire la Codul Penal şi Codul de Procedură Penală, în părţile declarate constituţionale. 
S-a discutat, s-a hotărât ca Ministerul Justiţiei să analizeze, să examineze în ce măsură poate fi adoptată una sau 
două ordonanţe de urgenţă pentru transpunerea în legislaţia penală a Codului Penal şi Codului de Procedură 
Penală a soluţiilor legislative care au fost declarate constituţionale. Din moment ce soluţiile au fost validate de 
către CCR ca fiind în acord cu exigenţele, ele pot intra în fondul activ al legislaţiei penale (...) Vom lua partea din 
lege constituţională şi vom vedea în ce măsură le transpunem într-o ordonanţă ce va fi adoptată de Guvern. Toate 
lucrurile au un termen şi dacă nu e fix, e rezonabil. În funcţie de analiză", a declarat Tudorel Toader. 
"Suntem în ipoteza în care proiectul de lege trenează de multă vreme şi atunci vedem, la nivel de Guvern, dacă 
stăm pe loc cu partea constituţională şi va veni Parlamentul şi va modifica partea neconstituională, o va trimite la 
promulgare, preşedintele stă în termenul pentru promulgare, o va ataca probabil la CCR şi va veni vara", a mai 
spus Toader. 
Ministrul Justiţiei a mai precizat că articolele din Codurile Penale declarate neconstituţionale de către Curtea 
Constituţională pot fi modificate doar în Parlament, în niciun caz în Guvern. 
Întrebat dacă se va ajunge la anumite soluţii în unele dosare, Toader a răspuns: "Îmi cereţi să arată efectele 
înainte să văd soluţia. Să văd conţinutul modificării şi apoi efectele". 
Toader: La şedinţele la care am participat, nu s-a discutat despre amnistie şi graţiere 
Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a declarat, luni, că la şedinţele conducerii PSD la care a participat nu s-a 
discutat despre amnistie şi graţiere. 
"La şedinţele la care am participat, nu s-a discutat despre amnistie şi graţiere", a declarat Tudorel Toader, după 
şedinţa Comitetului Executiv Naţional PSD. 
Ministrul Justiţiei a reiterat declaraţia potrivit căreia nu participă la luarea deciziilor politice în Cabinetul Dăncilă. 
"Eu sunt ministru al Justiţiei dintr-un Guvern politic. Nu sunt membru al niciunui partid din alianţa de guvernare , 
prin urmare nu am participat şi nu particip la discuţiile politice. Nu particip la discuţii, evident nu particip nici la 
decizii", a completat Toader. 
Premierul Viorica Dăncilă a exclus o ordonanţă de urgenţă pe amnistie şi graţiere, până la finalul anului, spunând 
că nu are pe masă acest act normativ şi nu a discutat cu nimeni despre acest proiect. "Nu avem aşa ceva pe 
ordinea de zi, nu am aşa ceva pe masa guvernului.(...) În calitate de prim-ministru nu am un act normativ care să 
prevadă aşa ceva. Nu am avut o discuţie, deci nu pot să vă spun. Eu nu ştiu dacă se impune o discuţie", a declarat 
Viorica Dăncilă. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Parlamentul a mers pana la capat si a votat ordonanta privind Sectia care investigheaza magistrati 
Senatul a adoptat, luni, OUG 90/2018 privind unele masuri pentru operationalizarea Sectiei pentru investigarea 
infractiunilor din Justitie. 
Senatorii au adoptat OUG 90/2018 cu 77 de voturi "pentru" si 31 voturi "impotriva". Senatul a fost camera 
decizionala in acest caz, astfel ca legea va fi trimisa presedintelui Romaniei pentru promulgare. 
Pe 14 noiembrie, Camera Deputatilor a adoptat, in forma Guvernului, proiectul de lege prin care se stabileste cum 
va functiona Sectia pentru investigarea infractiunilor din justitie. 
Pe 26 noiembrie, Comisia pentru legilor justitiei a adoptat un raport de admitere, in aceeasi forma. 
"Sectia pentru investigarea infractiunilor din Justitie functioneaza cu un numar de 15 posturi de procuror", 
prevede OUG 90. 
De asemenea, pana la finalizarea concursurilor organizate pentru numirea in functiile de procuror-sef al Sectiei 
pentru investigarea infractiunilor din justitie si a celor de executie de procuror in cadrul sectiei si validarea 
rezultatelor acestora, functiile de procuror-sef si cel putin o treime din functiile de executie de procuror vor fi 
exercitate provizoriu de procurori care indeplinesc conditiile prevazute de lege pentru numirea in aceste functii. 
Selectia candidatilor se realizeaza de comisia de concurs printr-o procedura derulata in cel mult 5 zile 
calendaristice de la data declansarii acesteia de presedintele Consiliului Superior al Magistraturii. Comisia de 
concurs isi desfasoara activitatea in prezenta a cel putin 3 membri. 
In termen de cel mult 3 zile calendaristice de la primirea listei de candidati din partea structurii resurse umane din 
cadrul Consiliului Superior al Magistraturii, comisia de concurs verifica indeplinirea de catre candidati a conditiilor 
prevazute de lege pentru numirea in aceste functii si efectueaza procedura de selectie a acestora pe baza 
dosarului de candidatura si a unui interviu. Interviul se transmite in direct, audiovideo, pe pagina de internet a 
Consiliului Superior al Magistraturii, se inregistreaza si se publica pe pagina de internet a Consiliului. 
In cazul candidatilor pentru functia de procuror in cadrul Sectiei pentru investigarea infractiunilor din justitie, 
procedura de selectie are in vedere urmatoarele criterii: a) integritatea candidatului; b) evaluarea activitatii ca 
procuror. 
Evaluarea integritatii candidatilor se face pe baza datelor existente la dosarul profesional, a documentelor depuse 
de candidat, a modului in care candidatul se raporteaza la valori precum independenta justitiei, impartialitatea 
magistratilor, integritatea si a aspectelor ridicate in cadrul interviului. Evaluarea activitatii de procuror se face pe 
baza ultimului raport de evaluare intocmit si a aspectelor relevante rezultate din sustinerea interviului, din analiza 
documentelor depuse de catre candidat, precum si a aspectelor relevante verificabile rezultate din activitatea sa 
anterioara. 
In cazul candidatilor pentru functia de procuror-sef al Sectiei pentru investigarea infractiunilor din justitie, 
procedura de selectie se realizeaza pe baza celor doua criterii, precum si a criteriului referitor la competentele 
manageriale, gestiunea eficienta a resurselor, capacitatea de a-si asuma decizii si responsabilitati, competentele 
de comunicare si rezistenta la stres. 
Procurorii selectati pentru numirea in functia de procuror-sef al Sectiei pentru investigarea infractiunilor din 
justitie si pentru numirea in functiile de executie de procuror in cadrul sectiei, potrivit dispozitiilor prezentului 
articol, sunt numiti in functie de presedintele Consiliului Superior al Magistraturii. Procurorul-sef adjunct al Sectiei 
pentru investigarea infractiunilor din justitie este numit de presedintele Consiliului Superior al Magistraturii, la 
propunerea motivata a procurorului-sef sectie, dintre procurorii selectati pentru numirea in cadrul sectiei. La data 
incetarii activitatii in cadrul Sectiei pentru investigarea infractiunilor din justitie, procurorii numiti in conditiile 
prezentei ordonante de urgenta revin la parchetele de unde provin. 
In vederea operationalizarii Sectiei pentru investigarea infractiunilor din justitie, in termen de 5 zile calendaristice 
de la intrarea in vigoare a prezentei ordonante de urgenta, procurorul general al Parchetului de pe langa Inalta 
Curte de Casatie si Justitie asigura resursele umane si materiale necesare functionarii acesteia, inclusiv personalul 
auxiliar de specialitate, ofiteri si agenti de politie judiciara, specialisti si alte categorii de personal. 
De la data operationalizarii Sectiei pentru investigarea infractiunilor din justitie, cauzele de competenta acesteia, 
aflate in lucru la Directia Nationala Anticoruptie si alte unitati de parchet, precum si dosarele cauzelor referitoare 
la infractiunile prevazute de art. 881 alin (1) din Legea nr. 304/2004, republicata, cu modificarile si completarile 
ulterioare, si solutionate pana la data acestei operationalizari se preiau de catre aceasta. 
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(Sursa: ziare.com) 
 

 CCR se pronunţă pe sesizarea privind existenţa unui conflict între Parlament şi Ministerul Public 
CCR urmează să se pronunţe, marţi, referitor la sesizarea Camerei Deputaţilor cu privire la existenţa unui conflict 
între Parlament şi Ministerul Public, care prevede, printre altele, că efectele protocoalelor continuă să se producă, 
chiar şi după denunţarea lor. 
Şedinţa CCR în care a fost dezbătută sesizarea pe conflictul Parlament-Ministerul Public privind protocoalele a 
avut loc pe 28 noiembrie. 
Vicepreşedintele Camerei Deputaţilor, Florin Iordache, a spus atunci că situaţia de după 2009 e foarte gravă, 
precum în perioada comunistă, când organele securiste făceau investigaţii penale. 
"Sunteţi astăzi chemaţi să daţi o decizie care să condamne legăturile secrete dintre Servicii şi instituţii care au 
chemat să perpetueze abuzurile din România. Vă solicit să admiteţi acest conflict de natură constituţională între 
Ministerul Public – Parchetul, ÎCCJ precum şi alte instanţe care trebuie să înfăptuiască justiţia prin lege. Ministerul 
Public şi-a încălcat propriile uzurpând competenţele Parlamentului, a investit SRI cu competenţe de cercetare 
penală, conferind prin acte secrete competenţe pe care Parlamentul nu le-a prevăzut sau interzis. Ministerul 
Public, prin acţiunea sa a adus atingere şi atributului constituţional al ICCJ şi a celorlalte instanţe, asa cum e definit 
în articolele 124 şi 126 din Constituţie. Prin protocoalele secrete cu SRI, Ministerul Public, Parchetul de pe lângă 
Înalta Curte de Casaţie şi Justişie a interferat în activitatea de judecată într-un mod în care judecătorii nu aveau 
cum să îl cunoască atâta timp cât aceste protocoale erau secrete, aceştia judecând în fapt fără să cunoască 
temeiul protocoalelor secrete care cuprind proceduri în afara legii şi proceduri împotriva legii", a declarat Florin 
Iordache, în şedinţa Curţii Constituţionale. 
Vicepreşedintele Camerei Deputaţilor l-a acuzat pe procurorul general Augustin Lazăr că a minţit atunci când a 
spus că protocoalele sunt doar metodologii de lucru. 
"Situaţia de după 2009 e mult mai gravă, ca şi cea din perioada comunistă pentru că, la fel ca în perioada 
comunistă, organele securiste puteau să facă investigare penală. Lazăr a afirmat că aceste protocoale sunt nişte 
metodoligii de lucru şi nu au caracter de lege. Această afirmaţie e complet cinică şi falsă. Atât procolul din 2009 şi 
cel din 2016 merg mult dincolo de competenţele legii. Aceste norme au avut efecte concrete, materializându-se 
prin probe necunoscute atât instanţelor, Constau în obiectul cooperării în „constituirea de echipe comune în baza 
unor planuri de acţiune comune”. Adică mult peste ceea ce legea permitea. Modalitatea de punere în practică a 
mandatelor de supraveghere era împotriva legii. Competenţa SRI de a face acte premergătoare a depăşit limitele 
fixate de legiutor. Practic prin această prevedere din protocol s-a revenit la forma articolului 224 din Codul de 
procedură penală comunist", a completat Iordache. 
Florin Iordache a susţinut că ofiţerii SRI acţionau ca veritabile organe de cercetare secrete,iar, prin încheierea 
acestor protocoale, a fost ştirbit atributul suveran al instanţelor de a se pronunţa asupra litigiilor. 
"Ministerul Public a împiedicat instanţele de a-şi îndeplini atributul judecării cauzelor. CCR a insistat asupra faptul 
că exigenţele de îndeplinire a justiţiei sunt îndeplinite doar atunci când un judecător are posibilitatea reală de a 
înfăptui actul de justiţie. Au lăsat probe la libera apreciere, pe care le considerau nerelevante, probe care nu au 
mai putut constitui obiectul judecării. În consecinţă, din cele expuse rezultă indubitabil că Ministerul Public a 
încălcat ordinea de drept, principiul separaţiilor puterii în stat. Solicităm aşadar restabilirea supremaţiei 
Constituţiei, iar cetăţenii lezaţi din 2009 până în prezent să îşi poată obţine recunoaşterea drepturilor încălcate şi 
remedia vătămarea de produse prin respectarea drepturilor garantate prin Constituţie", a conchis deputatul PSD. 
În replică, reprezentantul Ministerului Public la CCR, Iuliana Nedelcu, a declarat că acestea au fost documente 
tehnice şi nu a existat o interdicţie de clasificare a lor. 
"Nivelul de secretizare a fost stabilit de SRI, MP a respectat nivelul de secretizare. Accesul la informaţii clasificate 
nu se justifică prin simplu rang funcţie sau deţinerea unei autorizări de securitate. Prin urmare protocoalele au 
fost comunicate Parchetelor cu care au lucrat. Mai este de observat faptul că în momentul încheierii protocoalelor 
nu există o obligaţie expresă care să interzică clasificarea. Aceasta a apărut în 2018. Din punct de vedere a unei 
actuale temeinicii a clasificării credem că aceasta nu face obiectul sesizării de faţă", a afirmat Iuliana Nedelcu. 
Totodată, aceasta a afirmat că protocoalele au fost acorduri tehnice, care nu au stabilit norme juridice de 
conduită. 
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"Protocolul este un acord tehnic prin care s-au stabilit modalităţi practice ale colaborării referitoare la cooperarea 
între Servicii şi organele de anchetă penală, precum şi informaţii care cuprind indicii pentru procurori pentru o 
infracţiune ce trebuie urmărită. Aşadar, protocoalele au fost stabilite pentru a standardiza proceduri de lucru 
riguroase. (...) Dacă există nerespectare a atribuţiilor legale va avea loc această verificare. Protocoalele sunt acte 
de natură civilă bilaterale, un acord între autorităţi, un act intern, acesta e motivul pentru care nu se publică în 
Monitorul Oficial. Părţile se află pe poziţii de egalitate, niciuna nu are o putere de decizie superioară, de aceea 
considerăm că nu se poate vorbi despre o vătămare. Nu au fost stabilite norme juridice de conduită. Adică nu s-a 
legiferat şi nici nu s-a împiedicat legiferarea", a mai afirmat reprezentantul Ministerului Public. 
Sesizarea Camerei Deputaţilor cu privire la existenţa unui conflict între Parlament şi Ministerul Public, care 
prevede, printre altele, că efectele protocoalelor continuă să se producă, chiar şi după denunţarea lor trebuia să 
se dezbătă în urmă cu două săptămâni, însă a fost amânată deoarece Florin Iordache, cel care a semnat sesizarea 
la CCR, nu a putut participa la şedinţă pentru a susţine punctul de vedere al Parlamentului. Sesizarea a fost 
semnată de vicepreşedintele Camerei Deputaţilor deoarece în ziua respectivă preşedintele forului inferior al 
Legislativului, Liviu Dragnea, i-a delegat acestuia atribuţiile funcţiei. 
Pe 8 octombrie, Camera Deputaţilor a sesizat Curtea Constituţională a României cu privire la un posibil conflict 
juridic între Parlament şi Ministerul Public, legat de protocoalele SRI-Parchetul General. Punctele de vedere au 
fost trimise de către părţile implicate în conflict pe 22 octombrie, termen fixat de Curtea Constituţională. 
"Având în vedere că Ministerul Public- Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie, prin semnarea 
protocoalelor secrete cu Serviciul Român de Informaţii, şi-a încălcat propriile competenţe constituţionale, şi, 
uzurpând competenţele Parlamentului, a învestit Serviciul Român de Informaţii cu competenţa de a desfăşura 
activităţi specifice organelor de cercetare penală, fapt interzis expres de legiuitor prin legea 42/1992 privind 
organizarea şi funcţionarea SRI", se arată în sesizarea Camerei Deputaţilor, la CCR obţinută de MEDIAFAX. 
Sursa citată precizează că aceste protocoale secrete clasificate dintre Ministerul Public şi SRI nici nu au fost 
comunicate instanţelor şi nici nu au fost făcute publice, cu atât mai mult nu au fost publicate în Monitorul Oficial. 
Aceasta situaţie a dus la: 
"a) Desfăşurarea urmăririi penale şi restrângerea de probe de către lucrătorii SRI şi parchete pe baza unor 
norme/reguli secrete, care, din punct de vedere juridic, sunt inexistente atâta timp cât Constituţia reglementează 
strict şi expres modul de adoptare şi intrare în vigoare a legilor şi condiţionează existenţa acestora de publicare în 
Monitorul Oficial. 
b) Imposibilitatea persoanelor acuzate de a invoca, pe durata urmăririi penale sau a judecăţii, excepţiile nulităţii 
prevăzute de Codul de Procedură privind modul nelegal de administrare a probelor, nulităţi pe care legiuitorul le-
a prevăzut în lege în vederea protejării dreptului constituţional al persoanei la apărare, la un proces echitabil 
c) Imposibilitatea instanţelor de a se pronunţa efectiv pe legalitatea acestor probe de a le cenzura, din moment 
ce, în afara Ministerului Public şi a SRI, conţinutul protocoalelor era necunoscut nu doar celorlalte părţi din 
proces, ci şi judecătorilor", se arată în sesizare. 
Procurorii generali, de la data semnării protocoalelor din 2009 şi 2016, adică Laura Codruţa Kovesi şi Augustin 
Lazăr, ar fi uzurpat competenţa Parlamentului prin semnarea protocoalelor, conform sursei citate. 
Sesizarea face referire la toate prevederile legale post-decembriste care au scos serviciul secret din zona juridică. 
"Abia în 2016, prin Ordonanţa 6/2016 despre care s-a discutat în spaţiul public, SRI a primit competenţe de organ 
de cercetare penală specială, cum era în perioada comunistă însă şi acestea în limitele e care le vom expune, 
limite depăşite de protocolul din 2016", prevede documentul obţinut de MEDIAFAX. 
Sesizarea conţine istoricul celor două protocoale încheiate între Parchetul General şi SRI (2009 şi 2012). Legat de 
cel din 2009, în sesizarea transmisă la CCR se arată că: "legea nu defineşte categoria “infracţiunilor ce au 
corespondent în ameninţările la adresa siguranţei naţionale, distinct de <<infracţiuni împotriva siguranţei 
naţionale>>, iar definiţia dată noţiunii de siguranţă naţională a fost la rândul său extinsă prin decizii secrete ale 
CSAT. (...) Cu alte cuvinte, PÎCCJ a reinviat o normă comunistă abrogata, repunând SRI în competenţele vechii 
Securităţi comuniste, contrar voinţei Parlamentului, care a legiferat în sensul repunerii justiţiei de vechile practici 
staliniste". 
Legat de protocolul Ministerul Public- SRI, din anul 2012, în documentul menţionat se arată că: "extinde 
cooperarea SRI – Ministerul Public dincolo de limitele prevăzute de OUG6/2016". 
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"Protocolul din 2016 reia practica vechiului protocol din 2009, prin care procurorii raportau SRI modul de 
valorificare a informaiilor primate. Prin această prevedere, procurorii devin subordonaţii ofiţerilor de informaţii". 
Alte prevederi din sesizarea Camerei Deputaţilor: 
"-Centrul Naţional de Interceptare a Comunicaţiilor există şi funcţionează în afara <<legii>>, aşa cum este 
definitită în Constituţie şi jurisprudenţa CCR să fie emisă/ adoptat de organul legiuitor, să fie făcută publică, 
accesibil, prebizibilă şi clară. 
-Încălcând într-un mod brutal, subversiv şi ascuns competenţele Parlamentului, cu consecinţe directe inclusiv în 
planul drepturilor şi libertăţilor fundamentale ale cetăţenilor. 
-Acţionând în <cooperare> secretă cu SRI în cadrul proceselor penale, în baza acestor protocoale, Ministerul 
Public a încălcat separaţia puterilor şi voinţa legiuitorului, acesta nemaisupunându-se Constituţiei şi legii, ci unor 
protocoale secrete ce adaugă la lege. 
- Chiar dacă protocoalele au fost denunţate, aşa cum susţine actuala conducere a Ministerului Public şi SRI, 
efectele lor continuă să se producă atât în proceduri judiciare în curs de desfăşurare, cât şi în cele finalizate. 
-Parchetul de pe lângă Înalta Curte de Casaţie şi Justiţie a încălcat brutal principiul colaborării loiale dintre puterile 
statului. 
-Prin ascunderea existenţei protocoalelor cu SRI faţă de instanţele de judecată, PÎCCJ a împiedicat în mod 
indubitabil judecătorii să facă un control complet cu privire la legalitatea şi temeinicia tuturor probelor obţinute, 
viciind în acest mod actul de judecată şi împiedicând instanţele să judece în mod independent şi imparţial". 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Ambasadorul SUA la Bucureşti a vorbit, pentru prima dată, despre amnistie şi graţiere: Este decizia României 
Ambasadorul SUA, Hans Klemm, a declarat, luni, întrebat despre un posibil proiect privind amnistia şi graţierea, că 
este o chestiune asupra căreia România trebuie să decidă, precizând că ambasada urmăreşte situaţia cu foarte 
mare atenţie. 
"Este o chestiune pe care o urmărim îndeaproape", a declarat Hans Klemm. 
Întrebat dacă un proiect de amnistie şi graţiere ar trebui să fie o prioritate pentru România, Hans Klemm a 
replicat: "E decizia României. Urmărim situaţia cu foarte mare atenţie". 
Premierul Viorica Dăncilă a exclus o ordonanţă de urgenţă pe amnistie şi graţiere, până la finalul anului, spunând 
că nu are pe masă acest act normativ şi nu a discutat cu nimeni despre acest proiect. "Nu avem aşa ceva pe 
ordinea de zi, nu am aşa ceva pe masa guvernului.(...) În calitate de prim-ministru nu am un act normativ care să 
prevadă aşa ceva. Nu am avut o discuţie, deci nu pot să vă spun. Eu nu ştiu dacă se impune o discuţie", a declarat 
Viorica Dăncilă. 
Şi preşedintele PSD, Liviu Dragnea, a afirmat că nu are pe masă nicio ordonanţă de urgenţă în acest sens. 
Ministrul Justiţiei, Tudorel Toader, a declarat, marţi, la Bruxelles, că o ordonanţă de urgenţă privind amnistia şi 
graţierea nu este un act de clemenţă pe care "şi-l doresc doar unii". 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dragnea anunta OUG pentru un Fond de investitii al administratiei locale. De unde vin banii? "Din Romania" 
Liderul PSD, Liviu Dragnea, a anuntat ca in urmatoarea sedinta de guvern va fi adoptata o ordonanta de urgenta 
privind infiintarea unui Fond de investitii pentru administratiile locale. 
"Este vorba de investitii pentru administratia locala. S-a discutat si la Neptun, dar bineinteles ca nu mai tineti 
minte. Sunt 10 miliarde de euro", a precizat Dragnea la finalul CEx. 
Intrebat de unde vin acesti bani, liderul PSD a spus ca "din Romania". 
Pus sa dea mai multe detalii despre acest subiect, Liviu Dragnea a afirmat ca este ceva unic in Romania, iar dupa 
adoptarea OUG ministrul de Finante va veni cu explicatii. 
"E o chestiune noua in Romania, e ceva unic si nu vreau sa discut ca alti colegi, ce va fi, cand va fi. Ministrul 
Finantelor o sa va explice mai bine", a subliniat Dragnea. 
Anterior, si Viorica Dancila a vorbit despre acest subiect insa nici ea nu a dat prea multe detalii. 
"Pe langa PNDL, vrem sa facem acest Fond de investitii locale, asa se numeste, pe care sa-l dublam de o proiectie 
financiara, pentru ca, chiar daca ne propunem sa facem mai multe lucruri, daca nu avem o proiectie financiara nu 
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vom putea realiza acest lucru. 
Acest fond de investitii ne-am propus sa il avem in bugetul 2019, pe fiecare localitate in parte, cu doua proiecte, 
legate de apa, canal. Vrem sa facem acest fond de investitii locale", a spus premierul Dancila. 
Potrivit lui Dragnea, cel mai tarziu pe 13 decembrie, proiectul bugetului pe 2019 va fi depus la Parlament. 
"Eu cu domnul Tariceanu vom discuta cu colegi din Guvern. Guvernul ne-a asigurat ca pe 13 decembrie cel mai 
tarziu bugetul ajunge la Parlament", a spus Dragnea. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Ţuţuianu a cerut înfiinţarea unui grupul parlamentar al senatorilor neafliliaţi, denumit "Unirea" 
Adrian Tuţuianu a depus, luni, în Biroul permanent al Senatului, o cerere de înfiinţare a grupul parlamentar al 
senatorilor neafliliaţi, denumit "Unirea". EL a solicitat asigurarea secretariatului tehnic necesar şi logistica 
necesară în vederea desfăşurării activăţii. 
"În conformitate cu dispoziţiile articolul 16, alineatul 5 şi 6 din Regulamentul Senatului României, vă informăm că 
a fost constituit grupul parlamentar al senatorilor neafliliaţi, denumit Unirea, şi având următoarea componenţă: 
Adrian Ţuianu, Baciu Gheorghe, Ghiţac Virgil, Covaciu Rodica, Ionaşcu Gabi, Lungu Vasile şi Botnariu Emanuel”, se 
arată în cererea de înfiinţare a grupul parlamentar al senatorilor neafliliaţi, denumit "Unirea". 
Adrian Tuţuianu, recent exclus din PSD, a solicitat asigurarea secretariatului tehnic necesar, mijloaceele de 
transport şi logistica necesară, pentru desfăşurarea conrespunzătoare a activiăţii grupului parlamentar. 
„În conformitate cu dispoziţiile articolului 16 din Regulamentul Senatului, conducerea grupului parlamentar 
Unirea este: lider Adrian Ţuţuianu, vicelider Covaciu Rodica şi Secretar Baciu Gheorghe.Ca urmare a constituirii 
grupului parlamentar Unirea, în baza dispoziţiilor articolului 21 şi 22 din Regulamentul Senatului, solicităm 
asigurarea secretariatului tehnic necesar, mijloaceele de trasnport şi logistica necesare în vederea desfăşurării 
conrespunztoare a activiăţii”, conform sursei precizate. 
Potrivit dispoziţiilor articolul 16, alineatul 2 din Regulament, un grup parlamentar poate fi constituit şi funcţiona 
doar dacă cuprinde şase senatori. 
Consiliul Executiv al PSD a votat, în luna noiembrie, pentru excluderea lui Adrian Ţuţuianu şi Marian Neacşu. Pe 16 
noiembrie, senatorul Adrian Ţuţuianu a anunţat că a depus la tribunal o cerere de suspendare a deciziei CExN al 
PSD privind excluderea sa din partid. 
Acesta şi-a exprimat, sâmbătă pe Facebook, nemulţumirea faţă de faptul că instanţa a amânat judecarea cererii 
de suspendare a deciziei CExN al PSD privind excluderea sa din partid. Acesta a precizat că termenul a fost amânat 
deoarece PSD a solicitat strămutarea cauzei, din cauza calităţii sale de senator. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Fiscul promite bonificaţii pentru persoanele fizice care achită până la 15 decembrie obligaţiile fiscale 
Contribuabilii persoane fizice care achită până la data de 15 decembrie 2018, inclusiv, obligaţiile fiscale stabilite 
prin declaraţia unică sau decizie de impunere anuală, după caz, vor primi bonificaţii, informează ANAF. 
Contribuabilii care au depus Declaraţia unică şi care şi-au acordat prin aceasta bonificaţia, prin menţionarea la rd. 
2, rd. 5 şi rd. 8 ale lit. C. „Sumarul obligaţiilor fiscale datorate”, a sumei aferente acesteia, beneficiază de o 
bonificaţie reprezentând 5% din suma datorată, dacă achită cel puţin 95% din suma datorată până la 15 
decembrie 2018, inclusiv. 
Această bonificaţie se acordă prin efectul legii, fără a mai fi necesară comunicarea unui act administrativ fiscal din 
partea organului fiscal central. 
Contribuabilii persoane fizice pentru care au fost comunicate decizii de impunere anuală aferente impozitului pe 
venit anual pentru veniturile realizate de persoanele fizice în anul 2017, precum şi aferente contribuţiei 
individuale de asigurări sociale datorate de persoanele fizice, pentru perioada 2016 – 2017, şi care achită până la 
data de 15 decembrie 2018, inclusiv, cel puţin 90% din sumele stabilite prin acestea, beneficiază de o bonificaţie 
reprezentând 10% din suma stabilită prin aceste decizii de impunere anuală. 
Despre acordarea bonificaţiei, organul fiscal central înştiinţează contribuabilii, persoane fizice, după expirarea 
termenului de plată pentru acordarea acesteia, respectiv 15 decembrie 2018, inclusiv. Efectuarea stingerii în 
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evidenţa fiscală se aplică de organele fiscale până la data de 31.07.2019. După scăderea din evidenţa fiscală 
organul fiscal înştiintează persoana fizică cu privire la acordarea bonificaţiei până la data de 31.08.2019. 
Procedura de acordare a bonificaţiei pentru plata cu anticipaţie a sumelor de plată, stabilite prin decizii de 
impunere anuală, este aprobată prin Ordinul preşedintelui Agenţiei Naţionale de Administrare Fiscală nr. 
2906/2018, publicat în Monitorul Oficial al României, Partea I, nr. 1005 din 27 noiembrie 2018. 
 

 USR cere Tribunalului Bucureşti desfiinţarea companiilor municipale 
USR Bucureşti a depus, luni, la Tribunalul Bucureşti, o acţiune prin care cere desfiinţarea companiilor municipale, 
au anunţat, luni, reprezentanţii USR. În urmă cu trei săptămăni, Curtea de Apel a decis anularea hotărârilor de 
înfiinţare a acestor companii. 
„USR Bucureşti a depus astăzi acţiunea în instanţă pentru desfiinţarea companiilor municipale lansate anul trecut 
de Gabriela Firea. În urmă cu trei săptămâni, Curtea de Apel a decis anularea definitivă a tuturor hotărârilor de 
înfiinţare a celor 20 de companii municipale”, a transmis, luni, USR Bucueşti. 
În urma acestei deciziei Curţii de Apel, consilierii municipali USR au depus un proiect de Hotărâre pentru 
dizolvarea şi lichidarea companiilor. 
„Întrucât proiectul propus nu a fost trecut pe Ordinea de zi a şedinţei CGMB, consilierii USR Bucureşti au depus la 
Tribunalul Bucureşti acţiunea pentru desfiinţarea Companiilor (…) 
Gabriela Firea are două variante. Varianta hotărârii de consiliu, care este mai rapidă şi rezolvă problema 
companiilor fără să producă noi pagube pentru bucureşteni. Sau varianta instanţei. Se pare că Gabriela Firea a 
ales. Nu vrea să pună în aplicare decizia Curţii de Apel. Aşa că o vom obliga, tot pe calea instanţei”, a declarat 
Roxana Wring, şefa USR Bucureşti. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 CNAIR are 100 de kilometri de autostradă construiţi în acest an. Când promit oficialii că vor intra în circulaţie 
CNAIR are 100 de kilometri de autostradă construiţi în acest an, din care în jur de 60 de kilometri vor fi daţi în 
trafic până la finele anului, a declarat luni la DC News Narcis Neaga, şeful CNAIR. 
Premierul Viorica Dăncilă a declarat că în cazul în care nu vor fi finalizaţi 100 de kilometri de autostradă până la 
încheierea acestui an, atunci şeful CNAIR va fi demis. 
Narcis Neaga spune că nu poate pune presiune suplimentară pe constructori, pentru ca restul de 40 de kilometri, 
pe care există deja asfalt turnat, să fie daţi în crculaţie, dar nu poate pune presiune pe constructori pentru că pot 
apărea probleme, oferind exemplul unei noi surpări de teren apărută pe A1, tronsonul Lugoj-Deva, duminică 
noaptea, în acelaşi loc în care în urmă cu o lună şi jumătate a apărut o primă surpare. 
Directorul CNAIR spune că în luna mai, când a venit la conducerea companiei, nu era nici un kilometru de 
autostradă dat în trafic. A solicitat companiilor care lucrează pe autostrada Lugoj – Deva şi a discutat posibilitatea 
finalizării lucrărilor în acest an, în condiţiile în care aceştia au termene de execuţie vara anului viitor. 
Din cei aproape 60 de km care vor intra în circulaţie directorul a enumerat două segmente pe segmentul Sebeş – 
Turda, Finalizarea segmentului Gilău – Nădăşelu, după finalizarea podului peste Someş de la Gilău, Segmentul 
Cîmpia Turzii – Târgu Mureş, precum şi o porţiune de 6 km la intrarea în Bucureşti a autostrăzii Bucureşti – 
Ploieşti, care ar putea fi dată în folosinţă vineri 14 decembrie. 
Restul de 43 de kilometri ar putea fi daţi în folosinţă în martie 2019, a spus Neaga, care a precizat că acesta nu 
este un termen contractual. Constructorii sunt în întârziere cu 45 de zile, din cauza ploilor care au fost, dar sunt cu 
lucrările în avans iar termenul din contracte pentru finalizarea Lujoj – Deva este perioada iulie – august 2019. 
Narcis Neaga a spus că a fost invitat duminică 9 decembrie la sediul PSD, pentru a discuta situaţia celor 100 de km 
de autostradă cu secretarul general al PSD Codrin Ştefănescu. 
(Sursa: Mediafax) 
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 Autoritatea de Management: 23 de spitale din cele 147 evaluate îndeplinesc condiţiile de acreditare la nivel 
international 
23 de spitale din cele 147 evaluate, până în prezent, îndeplinesc condiţiile de acreditare la nivel internaţional, 
anunţă Autoritatea Naţională de Management a Calităţii în Sănătate (ANMCS), precizând că 18 dintre acestea nu 
îndeplinesc condiţiile necesare. 
 “Numai 23 de spitale din cele 147 evaluate, până în prezent, în conformitate cu aceste standarde îndeplinesc 
condiţiile de acreditare. Un număr de 106 din cele 147 evaluate îndeplinesc numai parţial condiţiile de acreditare 
şi se află în supravegherea A.N.M.C.S. pentru 12 luni, perioadă în care organismele responsabile (Ministerul 
Sănătăţii, unităţile administrativ teritoriale, etc.) trebuie să se implice şi să le sprijine în scopul creşterii nivelului 
de conformitate”, se arată într-un comunicat trimis, luni, de Autoritatea Naţională de Management a Calităţii în 
Sănătate. 
Sursa citată mai precizează că 18 dintre spitalele evaluate nu îndeplinesc condiţiile de acreditare. Dintre acestea, 
numai pentru 47 de spitale, procesul de acreditare a fost finalizat prin hotărârea Colegiului Director, iar situaţia 
acestora a fost publicată în Monitorul Oficial. 
“Potrivit legii calitatea serviciilor de sănătate furnizate de către unităţile sanitare ar trebui verificată pe baza 
standardelor de acreditare de către structurile de control al calităţii serviciilor de sănătate din cadrul Ministerului 
Sănătăţii şi al direcţiilor de sănătate publică”, se mai arată în comunicat. 
Până la această dată, în cadrul ANMCS nu s-a înregistrat, din partea Ministerului Sănătăţii sau vreunei alte 
structuri, nicio sesizare referitoare la neconformităţi care ar putea conduce la retragerea acreditării. 
“Probabil că, în cadrul Ministerului Sănătăţii, cineva cu responsabilităţi în domeniu nu cunoaşte prevederile legii 
sau, deliberat, a decis nerespectarea acestora”, mai spune sursa citată. 
Unităţile sanitare funcţionează în baza autorizaţiei sanitare de funcţionare eliberată de Direcţiile de Sănătate 
Publică şi nu în baza certificatului de acreditare. ANMCS a semnalat de mai multe ori deficienţele în eliberarea 
autorizaţiilor sanitare de funcţionare şi a solicitat îndreptarea acestora. 
În prezent, spitalele funcţionează, în continuare, cu planuri de conformare la autorizaţiile sanitare de funcţionare. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Dacia, printre cele cinci firme care au semnat acorduri de ajutor de stat cu Ministerul de Finanţe 
Eugen Teodorovici, ministrul finanţelor publice, a semnat, luni, încă cinci noi acorduri de finanţare acordate în 
baza schemei de ajutor de stat pentru stimularea investiţiilor majore, schemă instituită prin Hotărâre de Guvern 
(HG) nr. 807/2014. 
Ceremonia de semnare s-a desfăşurat în prezenţa prim-ministrului, Viorica Dăncilă, la Palatul Victoria. 
Unul dintre beneficiarii celor cinci noi acorduri de finanţare este Automobile Dacia, al cărui proiect de investiţii 
vizează extinderea capacităţii de producţie vehicule a companiei, în vederea creşterii producţiei, pentru a 
răspunde cererii în creştere a pieţei de autovehicule, iar valoarea ajutorului de stat aprobat este de 115,8 
milioane de lei. 
Sogefi Suspensions Eastern Europe îşi va finanţa o parte din proiectul de investiţii care vizează înfiinţarea unei 
fabrici pentru producerea de componente pentru sistemul de suspensii auto, cu un ajutor de stat în valoare de de 
104 milioane de lei. 
Omnia Europe a primit un ajutor de stat în valoare de 80,5 milioane de lei pentru un proiect care vizează investiţia 
de tip greenfield pentru producţia de amidon, maltodextrină, gluten, gluten furajer şi germeni de porumb. 
În plus, Martur Automotive Seating and Interiors a accestat un ajutor de stat în valoare de 41,3 milioane de lei, 
pentru un proiect, care vizează extinderea capacităţii unităţii, în vederea fabricării de componente scaune auto şi 
scaune auto asamblate. 
Un alt beneficiar este Swoboda Sibiu, cu un proiect de investiţii care vizează extinderea capacităţii de producţie 
pentru senzori în industria auto, iar valoarea ajutorului de stat aprobat este de 17 milioane de lei. 
Cele cinci proiecte aprobate care cumulează un ajutor de stat de 358,6 milioane lei vor crea 1.272 de noi locuri de 
muncă şi au o valoare totală cumulată de 1 miliard lei, conform MFP. În plus, acestea vor contribui cu 418,1 
milioane lei la dezvoltarea regională, prin taxele şi impozitele suplimentare plătite. 
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Primele nouă acorduri de finanţare acordate în baza HG nr. 807/2014 au fost semnate la 12 noiembrie de către 
ministrul Finanţelor. În prima etapă au fost selectate nouă proiecte cu o valoare totală de 1,3 miliarde de lei, 
pentru finanţarea cărora a fost aprobat ajutor de stat în valoare de 491,2 milioane de lei. Aceste proiecte de 
investiţii vor crea 1.947 noi locuri de muncă şi vor contribui cu 515,1 milioane lei la dezvoltarea regională, prin 
taxele şi impozitele suplimentare plătite ca urmare a implementării acestora, potrivit MFP. Aceste proiecte 
reprezintă investiţii în industria auto, industria materialelor de construcţii, industria aeronautică, sănătate şi 
asistenţă socială. 
„Cele 14 acorduri aprobate în acest an sunt o dovadă clară a sprijinului pe care Guvernul României îl acordă 
investiţiilor cu impact major în economie. Proiectele de mare anvergură vor genera peste 3.200 de locuri de 
muncă, iar valoarea contribuţiei la bugetul de stat va depăşi 933 de milioane de lei. Le urez succes tuturor 
investitorilor în implementarea şi finalizarea proiectelor”, a declarat, luni, Teodorovici. 
MFP a suplimentat cu peste 1 miliard de lei bugetul schemei de ajutor de stat, în cadrul celei de a doua rectificări 
bugetare din acest an, cea de la finele lunii noiembrie, astfel că bugetul total din 2018 alocat schemei de ajutor de 
stat instituită prin HG 807/2014 a depăşit 1,6 miliarde de lei, faţă de 614 milioane cât erau prevăzuţi iniţial. 
Finanţele administrează schema de ajutor de stat, instituită prin HG nr. 807/2014, care are ca obiectiv dezvoltarea 
regională prin stimularea investiţiilor cu impact semnificativ în economie prin finanţarea activelor corporale şi 
necorporale aferente proiectelor de investiţii. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Armata va anunța până la jumătatea lunii viitoare cine va construi cele 4 corvete pentru marina militară 
La jumătatea lunii ianuarie expiră cel de-al doilea termen prevăzut în hotărârea de guvern care stabilește modul în 
care se vor cumpăra navele militare. Contractul e în de valoare de 1,6 miliarde de euro. 
Hotărârea de guvern care stabilește modul în care se vor cumpăra corvetele prevede două termene pentru 
anunțarea câștigătorului. 
Primul a expirat la sfârșitul lunii octombrie, iar cel de-al doilea și ultimul va expira în ianuarie. 
Potrivit MApN, comisia de evaluare a adunat toate ofertele tehnice și financiare depuse de producători până la 
începutul lui octombrie. În prezent, toate aceste documentele sunt verificate. 
Câștigătorul contractului de 1,6 miliarde de euro va fi anunțat luna viitoare, după ce secretarul de stat pentru 
armamente va semna raportul de achiziție. 
În competiție sunt unii dintre cei mai mari constructori din domeniu, printre care Naval Group din Franța, Damen 
din Olanda și Fincantieri din Italia. 
Firma care va câștiga contractul cu armata va fi obligată să construiască corvetele în România. Prima va trebui să 
fie gata în 3 ani, iar termenul pentru toate patru nu va fi mai mare de 7 ani. 
Marina are mare nevoie de aceste nave de luptă. În prezent, se bazează pe fregatele Ferdinand și Regina Maria, 
despre care specialiștii spun că sunt, de fapt, niște hoteluri plutitoare dotate cu un tun rapid și lansatoare de 
torpile. 
Modernizarea fregatelor a fost amânată mai bine de un deceniu. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Energia generata de micii producatori ar trebui preluata in retea de la 1 ianuarie, dar nimeni nu stie cum 
Energia electrica generata din surse regenerabile de persoanele fizice, asa-numitii prosumatori, ar trebui preluata 
in retea de la 1 ianuarie 2019, factura urmand sa fie compensata, insa nici Autoritatea Nationala de Reglementare 
(ANRE), nici furnizorii nu stiu cum poate fi realizat practic acest lucru. 
ANRE a organizat, luni, o sedinta publica pentru discutarea pachetului de reglementari referitor la comercializarea 
energiei electrice produse in centrale electrice din surse regenerabile cu putere electrica instalata de cel mult 27 
kW apartinand prosumatorilor, adica producatori si consumatori in acelasi timp. 
La discutii au participat Viorel Alicus, director in ANRE, alti reprezentanti ai reglementatorului si ai furnizorilor, ai 
distribuitorilor, ai producatorilor din surse regenerabile, ONG-urilor de mediu, dar si prosumatori care deja 
injecteaza energie in retea, fara a primi nimic in schimb. 
 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
O modificare legislativa din vara acestui an permite prosumatorilor sa primeasca pentru energia livrata in retea un 
pret egal cu media de pe piata spot din anul anterior, factura urmand sa fie compensata de furnizori. 
Insa din discutii a reiesit ca nici reprezentantii furnizorilor, nici cei ai ANRE nu sunt pregatiti pentru asta si nu 
cunosc inca modul in care acest lucru se va face practic. 
"Ca sa fac prognoza pentru fiecare prosumator in parte, cum facem cu dezechilibrele? Ni le asumam, dar cum? Eu 
nu inteleg ce inseamna acest dezechilibru pe care il preiau. Nu scrie nicaieri in nicio reglementare cum sa facem 
asta", a adus in discutie Mihai Beu, directorul de comercializare al Electrica Furnizare. 
Participantii si-au dat cu parerea asupra acestui aspect, dar fara o solutie concreta, ajungandu-se pana la 
intrebarea daca prosumerul este consumator sau producator. 
"Banuiesc ca prosumatorul il calculati ca fiind producator. Trebuie sa ne lamurim. Bine ca nu am terminat 
discutia", a spus Alicus. 
"Prosumatorul nu mai consuma ca un casnic obisnuit, consuma pe sold. Se introduc dezechilibre in plus", a 
continuat oficialul Electrica. 
"Il vedeti ca un consumator, nu ca un producator?", a intrebat Alicus, la care reprezentantul Enel a adaugat: 
"Adica vedem partea plina a paharului". 
"E bine ca avem discutia acum. Trebuie sa faca prognoza. Au dreptate. Intr-o ora un prosumator poate fi ori 
consumator, ori producator", a mai spus reprezentantul ANRE. 
"Trebuie sa notificam in piata o prognoza de consum si una de productie. Este absolut imposibil", a continuat 
responsabilul Electrica. 
"Ba da, se poate, daca faceti asa cum v-am spus noi", a insistat Alicus. 
In discutie a intervenit si un reprezentant al Patronatului Producatorilor de Energie Regenerabila (PATRES). 
"Eu nu stiu statistic sa intuiesc daca fiul meu va aprinde calculatorul sau va deschide frigiderul in urmatoarea ora", 
a spus el. 
Reprezentantul Electrica le-a atras tuturor atentia ca aceste lucruri trebuie lamurite, daca ANRE vrea ca sistemul 
sa functioneze de la 1 ianuarie. 
"Parerea mea este ca trebuie notificata o pozitie pentru toti prosumatorii din piata. Problema este cand se 
inghesuie foarte multi la furnizori de dimensiune mica. La furnizorii de dimensiuni mari nici nu se va simti", a 
sustinut Alicus. 
Reprezentantii PATRES au aratat ca, la furnizorii mari, prosumatorii chiar vor imbunatati prognoza de dezechilibru. 
"M-as bucura. Tocmai se plang ca nu stiu sa faca prognoza. Facem o intalnire cu distribuitorii si furnizorii 
saptamana asta", a mai spus Alicus. 
Anuntul de a fi exclusi de la viitoarea intalnire i-a nemultumit insa pe producatorii de energie regenerabila, care 
si-au manifestat temerea ca in acea discutie se va stabili ca tocmai prosumatorii vor fi cei care vor suporta 
dezechilibrele. 
"Aratati-mi articolul din lege unde se spune ca sunteti scutiti de dezechilibre", le-a replicat directorul ANRE. 
Martin Moise, presedintele PATRES, i-a raspuns: "Am mai avut in trecut povestea cu regenerabilii care au investit 
si au fost pacaliti, nu vrem sa ne trezim ca si de data asta patim la fel". 
In plus, furnizorii au aratat ca deocamdata sistemul informatic pe care il au nu le permite sa factureze energia 
catre prosumatori si va mai dura cateva luni, cel putin pana in martie, pana ce acest lucru va fi posibil. 
Cand reprezentantii PATRES au cerut ANRE sa le aprobe furnizorilor o luna sau maximum o luna jumatate pentru 
a-si pune la punct sistemul informatic, reprezentantul Electrica a aratat ca acest lucru nu se poate face peste 
noapte, iar solutia nu este data de ei, ci de cei care le pot modifica sistemul. 
Un alt subiect care a fost dezbatut intens a fost daca prosumatorii trebuie sa aiba sau nu un al doilea contor care 
sa masoare energia produsa, in contextul in care, potrivit legii, energia livrata in retea trebuie sa fie doar din surse 
regenerabile. 
Reprezentantii PATRES au sustinut ca nu este nevoie de un al doilea contor, in conditiile in care nimeni nu ar lua 
energie din retea pentru a o reinjecta, cu pierderi financiare imense. 
"Energia din retea costa 600 de lei, iar pentru cea injectata in retea primeste pretul mediu al PZU, 200 de lei, adica 
de trei ori mai putin. Propunem sa fie scos al doilea contor si sa se precizeze clar, in schimb, ca este interzisa 
luarea energiei din retea si reinjectarea ei. Contorul suplimentar este inutil, doar daca tii neaparat sa pierzi bani 
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pentru a avea onoarea sa incalci legea", a mai spus Moise. 
Potrivit acestuia, schema de sprijin, asa cum a fost aprobata in Parlament, nu este suficient de mare pentru a-i 
determina pe oameni sa devina prosumatori, astfel ca trebuie eliminata orice investitie inutila in plus. Aceasta 
propunere va fi analizata de ANRE. 
"E simplu, nu are rost sa ne complicam", a mai spus Moise, la care Alicus a raspuns: "Asta cu nu are rost e cu 
semnul intrebarii". 
Alte probleme ridicate de furnizori au fost daca trebuie sa emita o singura factura pentru energia produsa si cea 
consumata, dar si cum vor calcula TVA pentru toate aceste plati. Totodata, furnizorii s-au plans ca schimbul de 
informatii cu distribuitorii dureaza foarte mult, intre 3 si 6 luni. 
"Astazi, un client final, cand vrea sa-si schimbe furnizorul, trebuie sa notifice furnizorului vechi inclusiv noul 
furnizor unde se muta, ceea ce mi se pare o practica anticoncurentiala. De ce trebuie sa stie vechiul furnizor cine 
va fi noul furnizor?", a intrebat reprezentantul producatorilor de energie verde, iar oficialul ANRE l-a aprobat: 
"Aveti dreptate, furnizorul trebuie sa stie ca pleaca, nu si unde". 
"Sunt foarte multe observatii. Trebuie publicata o forma revizuita a ordinului si vom continua discutiile", a spus 
Viorel Alicus, la finalul sedintei. 
Reprezentantul Greenpeace l-a intrebat pe oficialul ANRE cand crede ca vom exista primii prosumatori care vor 
primi bani din energia livrata in retea. 
"Vedeti cate discutii sunt, saptamana asta vom continua discutiile. Trebuie sa avem multe raspunsuri. Se pune 
problema daca le vom sti pana la 31 decembrie sau pana la 10 ianuarie. Se pare ca lucrurile nu sunt atat de simple 
cum pareau la prima vedere", a raspuns Alicus. 
Parlamentul a aprobat, in iulie, Legea nr. 184/2018 pentru aprobarea Ordonantei de urgenta a Guvernului nr. 
24/2017 privind modificarea si completarea Legii nr. 220/2008 pentru stabilirea sistemului de promovare a 
producerii energiei din surse regenerabile de energie, care precizeaza: "Prosumatorii (sau prosumerii - n.r.) care 
detin unitati de producere a energiei electrice din surse regenerabile cu puterea instalata de cel mult 27 kW pe 
loc de consum pot vinde energia electrica produsa si livrata in reteaua electrica furnizorilor de energie electrica cu 
care acestia au incheiate contracte de furnizare a energiei electrice, conform reglementarilor ANRE". 
Totodata, furnizorii de energie electrica sunt obligati, la solicitarea prosumatorilor cu care acestia au incheiate 
contracte de furnizare a energiei electrice, sa achizitioneze energia electrica produsa la un pret egal cu pretul 
mediu ponderat inregistrat in Piata pentru Ziua Urmatoare in anul anterior. 
"Prin derogare de la Legea nr. 227/2015 privind Codul fiscal, cu modificarile si completarile ulterioare, si de la 
Legea nr. 207/2015 privind Codul de procedura fiscala, cu modificarile si completarile ulterioare, prosumatorii, 
persoane fizice, sunt exceptati/scutiti de la plata tuturor obligatiilor fiscale aferente cantitatii de energie electrica 
produsa pentru autoconsum, precum si excedentul vandut furnizorilor", mai spune legea votata in iulie. 
De asemenea, acesti consumatori sunt scutiti si de la plata certificatelor verzi pentru energia produsa si utilizata 
pentru consumul propriu final.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Autostrada Urbana se deschide vineri, aglomerandu-le drumul spre birou corporatistilor din Pipera 
Dupa mai multe amanari, vinerea viitoare, pe 14 decembrie, Compania de Drumuri va deschide traficul pe 
Autostrada Urbana din Bucuresti, care face legatura intre Centura Capitalei si Soseaua Petricani. 
Inainte sa deschida circulatia pe segmentul de 3,3 kilometri din Autostrada Transilvania (A3) din Capitala, 
Compania de Drumuri va face, vineri, receptia lucrarilor. Aceasta operatiune ar trebui sa fie, insa, mai degraba o 
formalitate, in conditiile in care, in linii mari, calitatea soselei a fost deja evaluata de specialistii Companiei de 
Drumuri, la prereceptie. 
"Sigur, ne-am asteptat ca lucrarile sa fie gata din octombrie. Daca n-a fost asa, e din vina problemelor despre care 
vorbea ministrul Sova (potrivit caruia constructorul 'sufera de lene') ", a declarat anterior, pentru Ziare.com, 
purtatorul de cuvant al Companiei de Drumuri, Alin Serbanescu. 
De fapt, lucrarile la Autostrada Urbana au mers greu inca de la inceput, din cauza ritmului lent in care statul a 
cumparat terenurile pe care urma sa se construiasca soseaua. 
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Ulterior, s-a intarziat si cu mutarea retelelor electrice din calea autostrazii. In cele din urma - asa cum autoritatile 
si specialistii in infrastructura din mediul privat au remarcat - nici constructorul, o asociere condusa de societatea 
Aktor, nu a lucrat intr-un ritm satisfacator. In cele din urma, insa, soseaua e gata si poate fi inaugurata. 
Pe termen lung, deschiderea ciotului de 3,3 kilometri de autostrada este, fara doar si poate, un pas inainte spre 
un trafic rutier civilizat, in zona Capitalei. In prima faza, insa, o multime dintre soferii care veneau in Capitala pe 
DN1 vor putea acum alege sa circule pe A3. Iar asta inseamna ca, in zona cartierului Pipera, traficul risca sa se 
aglomereze pana la refuz, incepand de saptamana viitoare. 
Alin Serbanescu a explicat pentru Ziare.com ca, desi aglomeratia e inevitabila, e posibil ca problema sa se rezolve, 
in timp. 
"Specialistii vorbesc despre doua posiblitati, in acest caz. Pe de o parte, este posibil ca A3 sa preia mare parte din 
traficul de pe DN1, pe care circula zilnic pana la 60.000 de masini. In acest caz, exista posibilitatea ca numarul de 
masini care circula in zona soselei Petricani sa creasca drastic, ajungand de la circa 5.000 cat e acum, la 
aproximativ 20.000. Sigur, nu e obligatoriu sa se intampla asa, din cauza ca nu toti cei care vor veni pe A3 se vor 
duce musai pe Petricani. 
Apoi, mai exista si posibilitatea ca traficul sa se imparta intre DN1 si A3. La urma urmei, fiecare sofer isi va face 
calculele si va decide pe unde e mai avantajos sa circule. Dar asta nu inseamna ca nu va fi aglomeratie in zona. 
Chiar si o crestere cu 5.000 a numarului de masini care circula pe Petricani ar insemna aglomerare a traficului, 
fata de situatia prezenta", a preconizat Alin Serbanescu. 
Intrebarea este: cate minute ar urma sa stea, in plus, in trafic, un sofer care se duce la birou, in zona Pipera? 
Directorul executiv al Asociatiei Pro Infrastructura (API), Ionut Ciurea, a declarat anterior pentru Ziare.com ca un 
raspuns clar la aceasta intrebare e aproape imposibil de dat, in acest moment. 
"Ar fi trebuit sa avem o serie de studii privind efectele asupra traficului, sigur. Dar acum este tarziu sa ne mai 
gandim la ele. Va trebui sa asteptam si vedem cum merg lucrurile. 
E posibil sa se aglomereze in zona pentru vreo cateva saptamani. Dar ramane sa vedem unde se va duce mare 
parte din trafic. Multa lume se intreaba: daca deja e aglomerat pe Soseaua Petricani si mai aduci si tot traficul de 
pe A3, unde ajungem? 
Chestiunea e ca nu tot traficul de pe A3 va ajunge in Petricani. Spre exemplu, traficul greu va ramane pe Centura. 
Apoi, in afara de nodul de pe Centura si cel de la Petricani, vor mai fi doua, la instersectia cu strada Popasului si la 
Gherghitei. Deci traficul se poate imparti. 
In plus, cine lucreaza in Pipera Nord, spre exemplu, nu va aglomera suplimentar traficul, dat fiind faptul ca oricum 
circula si acum zilnic pe acolo. Dar poate ca cei care pleaca din est spre Ploiesti ar putea aglomera... Ramane sa 
vedem. 
Oricum, dupa cateva saptamani, e greu de crezut sa soferii vor insista sa circule pe un drum pe care-l stiu 
aglomerat, mai ales avand alternative...", a spus Ionut Ciurea pentru Ziare.com. 
Asa cum v-am informat deja, in zona Pipera, traficul s-ar putea fluidiza prin introducerea unor mijloace curate si 
confortabile de transport in comun, prin investitii in poduri si pasaje rutiere, dar si prin largirea Soselei Petricani, 
care abia a inceput, cu toate ca ar fi trebuit deja sa fie gata. 
(Sursa: ziare.com) 
 

 Dupa Alianta Vestului, se vrea o alta pe traseul autostrazii Iasi-Targu Mures: Moldova trebuie sa-si ia soarta in 
maini! 
Primarul municipiului Iasi, Mihai Chirica, a anuntat ca i-a propus omologului sau de la Cluj-Napoca, Emil Boc, sa 
participe la elaborarea unui program comun de dezvoltare a zonelor de la est si de la vest de Carpati, intitulat 
"Trans-Carpatica". 
"Am emis si noi o scrisoare catre Primaria Clujului, domnului primar Emil Boc, in vederea elaborarii unui program 
Trans-Carpatica, in care toate gandurile dinspre est sa fie conectate cu cele din vest. Eu cred foarte mult in aceste 
aliante care au acest rol, sa spunem, de reprezentare mai important", a declarat Chirica, citat de Agerpres. 
Despre proiectul celor din Vest Chirica este insa sceptic, aratand ca abia in 10-20 de ani se va putea spune daca a 
fost sau nu o masura corecta. Fostul social-democrat a atras atentia ca astfel de initiative nu ar trebui sa devina 
"niste elemente de secesiune regionala sau locala". 
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"De abia atunci vom sti cu adevarat daca a fost corect sau nu. Romania este una singura si trebuie sa fie integrata 
si dezvoltata integral, in care gandurile estului sa fie egale cu gandurile vestului, cu gandurile sudului. Nu au nicio 
vina cei din sudul tarii pentru ca au generat asemenea 'somitati' care ne conduc si in ziua de astazi. Asta nu 
inseamna ca ei trebuie sa fie indepartati. 
Facem si noi Alianta Estului, se mai face Alianta Dobrogei, Alianta Bucovinei din cea a Estului, si ce facem? Ne 
indreptam spre dezintegrare? (...) Facem mai rau decat inainte de 1859? Ne punem singuri piedica, sau ne 
adunam toti cei care gandim pozitiv la aceeasi masa si spunem: incercam sa facem ceva comun pentru toata 
Romania?", a mai spus Mihai Chirica. 
Moldova trebuie sa-si ia soarta in maini! 
Liderul PNL Iasi are insa o alta propunere, ce vizeaza infiintarea unei asociatii dupa modelul Aliantei Vestului pe 
traseul viitoarei autostrazi Iasi-Targu Mures. Deputatul PNL Marius Bodea spune ca Moldova trebuie "sa-si ia 
soarta in maini", iar pentru a misca lucrurile, este necesara o alianta regionala, transpartinica, prin care sa se 
afirme "ferm" interesul regional. 
Liderul filialei municipale a PNL, Marius Bodea, sustine, intr-un comunicat, ca solutia pentru dezvoltarea Moldovei 
o reprezinta constituirea unei asociatii regionale la care sa adere toate Primariile si Consiliile Judetene de pe 
traseul viitoarei autostrazi Ungheni-Iasi-Tg. Mures si din Regiunea de Nord-Est. 
Bodea afirma ca scopul acestei asocieri este desprinderea pe termen mediu si lung de centralizarea administrativa 
exagerata actuala, care in conditiile unei slabe guvernari poate genera disproportii uriase de dezvoltare intre 
regiunile Romaniei. 
"Ideea are la baza principiile generale pe care s-a constituit zilele trecute Alianta Vestului", a precizat seful 
liberalilor ieseni. 
Totodata, Marius Bodea a spus ca este necesara adoptarea unei legi de modificare a codului fiscal, astfel incat 
surplusul de bani cu care Regiunea de Nord-Est contribuie la bugetul national din impozitul pe venit sa ramana la 
dispozitia acestei asociatii. 
"La nivelul intregii regiuni, din impozitul pe venit care se aduna centralizat. Moldova contribuie cu 86 milioane 
euro mai mult decat primeste, conform datelor inregistrate la nivelul anului 2016", sustine deputatul liberal, 
potrivit News.ro. 
Marius Bodea afirma ca dupa constituirea asociatiei vor putea fi atrase mai usor fonduri europene direct de la 
Comisia Europeana. 
Potrivit lui Bodea, fiecare primarie si consiliu judetean ar urma sa contribuie cu unu la suta anual din buget pentru 
sustinerea proiectelor regionale, el adaugand ca numai contributia municipiului Iasi ar fi de doua milioane de euro 
pe an. 
Liderul liberal iesean a declarat ca pot fi organizate campanii la nivel regional pentru strangerea de fonduri 
destinate finantarii proiectelor regionale. 
"La un calcul primar s-ar strange aproximativ 500 milioane euro anual, fara fondurile europene. Din acesti bani 
putem cofinanta inclusiv Autostrada Moldova-Transilvania, spitalele regionale de urgenta si multe alte proiecte 
mari de infrastructura transregionala. In felul acesta transmitem un mesaj clar la nivel national ca Moldova nu sta 
cu mana intinsa la Guvern, ci vrea libertate in administrarea sumelor ce le poate colecta", considera deputatul 
iesean. 
Liderul local PNL sustine ca, din pacate, Iasiul nu reuseste sa coaguleze energiile din regiune, intrucat "asistam la 
un circ ieftin intre presedintele CJ si primarul Iasiului, care se ratoiesc pe subiecte marunte, cum ar fi cel cu 
artificiile din fata Palatului Culturii". 
Potrivit lui Marius Bodea, singurul politician din regiune care, in acest moment, poate coagula energiile pentru 
sustinerea proiectelor regionale este presedintele liberal al CJ Suceava, Gheorghe Flutur. 
Primarii Nicolae Robu (Timisoara), Emil Boc (Cluj- Napoca), Gheorghe Falca (Arad) si Ilie Bolojan (Oradea) au 
semnat, sambata, la Timisoara, documentele de infiintare a Aliantei Vestului, initiativa prin care se doreste 
atragerea de fonduri europene pentru dezvoltarea economica a zonei de vest a tarii. 
(Sursa: ziare.com) 
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 BNR, cu ochii pe profiturile bancherilor. Oficialii BNR cer băncilor să crească creditele performante și nu 
dobânzile 
Profiturile record de peste 1,2 miliarde de euro obținute de bănci anul acesta stârnesc îngrijorarea oficialilor BNR. 
Economiștii băncii centrale se tem că majorarea dobânzilor și a comisioanelor îi vor pune pe mulți români în 
imposibilitatea de a plăti ratele. Riscul de neplată a creditelor a devenit unul dintre "riscurile sistemice severe" la 
adresa stabilității financiare a țării. 
Oficialii Băncii Naționale cer bancherilor să facă profituri din volumul mai mare de credite performante și nu din 
creșterea dobânzilor și a comisioanelor. 
Liviu Voinea, viceguvernatorul BNR: "Trebuie să își schimbe modelul de business pentru a fi profitabile e termen 
lung, într-un mod sănătos. În primul rând din creșterea volumelor, nu din creșterea marjelor". 
Florian Neagu, director adjunct al Direcției de Stabilitate Financiară: "Dacă cuplăm această profitabilitate ridicată, 
e în top, în topul european, cu eficiența foarte scăzută a activității bancare, din nou e un semn de întrebare. Un 
sector bancar foarte profibabil, cu o eficiență foarte scăzută". 
Creșterea dobânzilor, a comisioanelor și reducerea stocurilor de credite neperformante au adus bancherilor 
profituri record de peste 1,2 miliarde de euro anul acesta,  cu peste 15% mai mari decât în 2017. 
Cel mai mult s-au scumpit împrumuturile în lei. 
De exemplu, pentru un credit "Prima Casă", ratele au crescut, în medie, cu 16% față de începutul anului, ca 
urmare a majorării ROBOR. 
La creditele de consum, ratele sunt mai mari cu 4%, arată calculele analiștilor financiari. 
Irina Chițu, analist financiar: "Dacă ne referim strict la marja de dobândă, avem într-adevăr una din cele mai mari 
din Europa, 3,4% marja de dobândă, față de 1,4% media UE. Însă trebuie să avem în vedere faptul că volumul 
creditelor în țara noastră este foarte scăzut". 
Contactați de Știrile TVR, reprezentanții asociațiilor și patronatelor bancare nu au vrut să comenteze profiturile. 
Surse din bănci susțin însă că o rată a profitabilității de 15% este normală pentru sistemul bancar. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Situaţie ÎNGRIJORĂTOARE, prezentată de BNR: Unul din patru români apţi de muncă a plecat să muncească în 
străinătate 
Demografia, disciplina scăzută de plată în economie şi nivelul scăzut al intermedierii financiare sunt principalele 
vulnerabilităţi structurale ale României, arată „Hartă a vulnerabilităţilor structurale ale României”, prezentată luni 
şi realizată de Banca Naţională a României (BNR). 
„Pentru prima oară într-un raport de stabilitate am inclus şi o Hartă a Vulnerabilităţilor structurale, diferenţa mare 
între risc sistemic şi vulnerabilitate structurală fiind aceea că riscurile pot fi atenuate, abordate, relativ pe termen 
scurt şi mediu, prin politici adecvate, în timp ce vulnerabilităţile structurale sunt de durată, pe termen lung şi 
pentru rezolvarea lor este nevoie de politici structurale. Aceste trei vulnerabilităţi cu care ne vom mai întâlni, cu 
siguranţă, şi în următoarele rapoarte sunt: problema demografică, disciplina scăzută de plată în economie şi 
nivelul scăzut al intermedierii financiare”, a afirmat Liviu Voinea, membru al Consiliului de administraţie şi 
viceguvernator al BNR, luni, la prezentarea „Raportului asupra stabilităţii financiare”, ediţia decembrie 2018, Anul 
III (XIV), nr. 6 (16). 
Problema demografică este cauzată de sporul natural al populaţiei, care este negativ începând din 1991 şi care 
anul trecut a fost de -3,1 la mie, şi de emigraţie. 
„Emigraţia a cunoscut valori deosebit de ridicate în ultimii 15 ani: total români plecaţi în străinătate, ca pondere în 
total populaţie, 14%, şi total români plecaţi în străinătate, ca pondere în total forţă de muncă rămasă în ţară, 
36,6%. Asta înseamnă că, dacă i-am adăuga la forţa de muncă din ţară, asta înseamnă că, practic, unul din patru 
români apţi de muncă a plecat din ţară să muncească în străinătate şi raportul faţă de cei rămaşi este de unul la 
trei”, a detaliat Voinea. 
Guvernatorul a subliniat că aceasta este o problemă structurală, deoarece s-a dezvoltat în timp. „Nu poate fi 
rezolvată de azi pe mâine, dar poate fi privită şi din perspectiva faptului că există un potenţial de creştere a 
înzestrării cu forţă de muncă, în cazul în care o parte din această emigraţie s-ar întoarce”, a punctat Voinea. 
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Cea de-a doua vulnerabilitate structurală include riscurile din bilanţul firmelor. „Este o temă pe care o menţionăm 
de mai mult timp. Domnul prim-viceguvernator (n.red. - Florin) Georescu o menţionează şi de mai mult timp. 
Câteva cifre: companii cu capitaluri proprii sub limita reglementată reprezintă 40% din totalul companiilor din 
România; companii cu capitaluri negative 39%; ele nu se adună, pentru că unele se găsesc în mai multe astfel de 
categorii; companii cu cifra de afaceri egală cu zero 24%, una din patru; companii cu numărul de salariaţi egal cu 
zero 41%; companii care cumulează cele trei situaţii atipice - capitaluri proprii negative, cifră de afaceri zero şi 
număr de salariaţi zero, 14%. Este una dintre problemele care trebuie rezolvate înainte de intrarea în zona euro”, 
a subliniat Voinea. 
Nivelul intermedierii financiare scăzut este dat de ponderea activelor bancare în PIB, de 49%, sub ponderea ţărilor 
din regiune, iar media europeană este de cinci ori mai mare. 
Ponderea scăzută a activelor bancare în PIB poate fi interpretată şi ca un potenţial de creditare neutilizat, mai ales 
în ceea ce priveşte companiile, conform viceguvernatorului. „Principalele sectoare care ar putea accesa mai multe 
credite sunt industria şi utilităţile”, a mai spus Voinea. 
În ceea ce priveşte structura capitalului, acestor companii este reprezentată de 80% firmele cu capital privat, iar 
20% cu capital de stat, care au un grad de îndatorare scăzut, sunt profitabile şi orientate spre export. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Continuam sa importam mai mult decat exportam. Acest dezechilibru ne-a costat aproape 12 miliarde de 
euro, in acest an 
Deficitul balantei comerciale in primele zece luni ale anului in curs a fost de 11,845 miliarde de euro, mai mare cu 
1,62 miliarde de euro comparativ cu cel inregistrat in perioada similara din 2017, potrivit datelor publicate luni de 
Institutul National de Statistica (INS). 
In intervalul de referinta, exporturile FOB au insumat 57,190 miliarde de euro, iar importurile CIF au insumat 
69,035 miliarde de euro. Astfel, fata de primele zece luni ale anului trecut, exporturile au crescut in perioada 1 
ianuarie - 31 octombrie 2018 cu 9,2%, iar importurile cu 10,3%. 
Ponderi importante in structura exporturilor si importurilor in primele zece luni din 2018 sunt detinute de grupele 
de produse: masini si echipamente de transport (47,4% la export si 38,0% la import) si alte produse 
manufacturate (32,2% la export si respectiv 30,7% la import). 
Conform INS, in luna octombrie 2018, exporturile FOB au insumat 6,340 miliarde de euro, iar importurile CIF au 
insumat 8,230 miliarde de euro, rezultand un deficit de 1,890 miliarde de euro. 
Fata de luna octombrie 2017, exporturile din luna octombrie 2018 au crescut cu 10,0%, iar importurile au urcat cu 
16,1%. 
Valoarea schimburilor intra-UE 28 de bunuri in perioada 1 ianuarie - 31 octombrie 2018 a fost de 43,885 miliarde 
de euro la expedieri si de 51,539 miliarde de euro la introduceri, reprezentand 76,7% din total exporturi si 74,7% 
din total importuri. 
In ceea ce priveste valoarea schimburilor extra-UE 28 de bunuri in primele zece luni, aceasta a fost de 13,305 
miliarde de euro la exporturi si de 17,496 miliarde de euro la importuri, reprezentand 23,3% din total exporturi si 
25,3% din total importuri.  
(Sursa: Agerpres) 
 

 Noi focare de pestă porcină în județul Brăila. România primește de la Comisia Europeană un ajutor de 34 de 
milioane de euro 
Cu două săptămâni înainte de Crăciun, pesta porcină africană face în continuare ravagii în Brăila. Focare noi au 
fost descoperite în două ferme din apropierea graniței cu Buzăul. 800 de porci au murit din cauza bolii. De teamă 
că autoritățile îi vor lăsa fără animale, localnicii nu au mai așteptat Ignatul și au tăiat singuri porcii crescuți în 
gospodării. Din cauza pierderilor suferite, România primește de la Comisia Europeană un ajutor record de 34 de 
milioane de euro. 
Pentru localnicii din Ulmu, județul Brăila, Ignatul a venit mai devreme. Și asta din cauza pestei porcine care a ucis 
800 de porci din două ferme din localitate. Oamenii au început deja să sacrifice porcii. 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com
http://www.agerpres.ro/


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 

                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 

URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         

 
După ce virusul pestei porcine a fost confirmat la cele două ferme din Ulmu, autoritățile au făcut planul de 
urgență. Și au decis să omoare cele 1200 de animale din focare. 
Și în alte județe Ignatul îi prinde pe crescătorii de porci fără animale. Este primul an în care Romeo Căpățână e 
nevoit să cumpere carne de Crăciun. Omul a rămas fără cei o sută de porci pe care îi creștea într-o fermă din 
Agigea. 
De când virusul pestei porcine a ajuns în gospodăriile și fermele din România, inspectorii sanitar veterinari au 
omorât peste 360 de mii de porci. 
8 mii de proprietari au primit despăgubiri, iar Autoritatea Sanitar Veterinară a cerut ajutorul Comisiei Europene 
pentru toate cheltuielile. Iar țara noastră va primi o sumă record de la Bruxelles: 34 de milioane de  euro. 
Până acum, pesta porcină africană s-a răspândit în 18 județe, iar în 295 de localități din toată țara s-au luat măsuri 
speciale. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 În pofida criticilor SUA: Sinergia OMV – Gazprom, mai puternică 
Grupul austriac de petrol şi gaze OMV, proprietarul OMV Petrom, a investi deja 531 milioane de euro în proiectul 
gazoductului Nord Stream 2 şi va continua să finanţeze acest proiect şi în 2019, a declarat luni directorul general 
de la OMV, Rainer Seele, pentru RIA Novosti.  
Grupul rus Gazprom livrează gaze naturale Germaniei printr-o serie de conducte amplasate în Marea Baltică, 
denumite Nord Stream. În 2015, Gazprom şi un grup de companii europene, respectiv E.ON, Wintershall, Shell, 
OMV şi Engie, au semnat un acord pentru realizarea proiectului Nord Stream-2, ce presupune construcţia a încă 
două conducte pe lângă cele două deja existente.  
"Până la această dată am investit 531 de milioane de euro în acest proiect", a spus Rainer Seele, referindu-se la 
perioada de până la finele celui de-al treilea trimestru al acestui an, informează Agerpres.ro.  
Potrivit directorului general de la OMV, în 2019, volumul finanţării va depinde de progresele realizate în 
implementarea proiectului.  
"Depinde care vor fi necesităţile pentru Nord Stream 2 în 2019. Avem un acord cadru pentru un împrumut, în 
cadrul căruia Nord Stream 2 poate solicita anumite sume de la noi", a spus Rainer Seele.  
Oponenţii proiectului Nord Stream 2, printre care se numără SUA, dar şi mai multe ţări din estul Europei, susţin că 
acest gazoduct va creşte dependenţa energetică a Europei faţă de Rusia şi, după incidentul din strâmtoarea Kerci, 
şi-au intensificat solicitările pentru oprirea proiectului.  
Rainer Seele a mai spus că OMV şi grupul rus Gazprom intenţionează să ajungă la un acord final cu privire la 
achiziţionarea de active în primele trei luni ale anului următor.  
"Directorul general de la Gazprom, Alexey Miller, şi cu mine am ajuns la un acord clar cu privire la acordurile care 
vor fi semnate şi la ce preţuri, în primul trimestru al anului următor", a spus Rainer Seele, reiterând faptul că 
acordul va fi unul de tip achiziţionare de active şi nu unul de tip schimb de active.  
Conform acordului negociat cu Gazprom, OMV ar urma să obţină o participaţie în proiectul destinat dezvoltării 
blocurilor 4 şi 5 ale formaţiunii Achimov, parte a zăcământului de petrol, gaz şi condensat Uregoy din Siberia.  
Grupul austriac OMV este acţionarul majoritar al Petrom, cu o participaţie de 51,01%, în timp ce Ministerul 
Economiei deţine un pachet de 20,64% din acţiuni, iar Fondul Proprietatea 20,11%. Petrom este cea mai mare 
companie românească de petrol şi gaze, cu activităţi în sectoarele Upstream (Explorare şi Producţie), Downstream 
Oil (Rafinare şi Marketing), Downstream Gas (Gaze şi Energie).  
(Sursa: Agerpres) 
 

 A fost lansată Strategia naţională pentru dezvoltarea durabilă a României 2030 
Strategia pentru Dezvoltarea Durabilă a României 2030 a fost lansată luni. Documentul își propune aplicarea în 
plan național a celor 17 obiective adoptate de Organizaţia Naţiunilor Unite în 2015. 
Coordonatorul acestui program, Laszlo Borbely, susţine că dezvoltarea ţării se va face pe trei piloni esenţiali: 
economic, social şi de mediu, iar în centrul tuturor obiectivelor va fi cetăţeanul. 
Pe agenda României în timpul preşedinţiei Consiliului Uniunii Europene se va afla inclusiv acest document. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Parlamentul European recomandă acceptarea României și Bulgariei în Schengen 
Parlamentul European solicită din nou, la Strasbourg, în sesiunea care începe astăzi, acceptarea României și a 
Bulgariei în Schengen. 
Va fi supusă la vot o rezoluție în acest sens. Documentul este redactat pe baza unui raport făcut de eurodeputatul 
socialist bulgar Serghei Stanishev. 
Nu creează vreo obligație pentru statele membre, dar cere Consiliului Uniunii să ia rapid o decizie pozitivă asupra 
aderării celor două țări la spațiul european de liberă circulație. 
Europarlamentarii și-au exprimat încă din 2011 susținerea pentru admiterea României și Bulgariei în Schengen, iar 
de atunci au confirmat-o de mai multe ori, inclusiv în luna mai, anul acesta. 
(Sursa: stiri.tvr.ro) 
 

 Republica Moldova: Igor Dodon suspendat temporar pentru refuzul de a promulga cinci proiecte de legi 
Curtea Constituţională din Republica Moldova a decis luni suspendarea temporară a preşedintelui Igor Dodon 
pentru refuzul de a promulga cinci proiecte de legi, acesta fiind suspendat pentru a cincea oară în puţin mai mult 
de un an, relatează Radio Chişinău. 
Curtea Constituţională a decis suspendarea lui Igor Dodon, la solicitarea preşedintelui Parlamentului Andrian 
Candu şi a deputatului PDM Sergiu Sârbu, după ce şeful statului a refuzat să semneze decretele de promulgare a 
cinci proiecte de legi. 
Este vorba despre o modificare, ce prevede marcarea concomitentă la 9 mai a Zilei Victoriei în cel de-al Doilea 
Război Mondial şi a Zilei Europei, adoptarea unui nou Cod al Audiovizualului, care prevede, printre altele 
interdicţia retransmiterii emisiunilor informative şi politice din anumite ţări din care face parte şi Rusia, precum şi 
legea care permite transmiterea unui teren de peste 5 hectare din centrul Chişinăului pentru construirea unei noi 
ambasade a Statelor Unite în Republica Moldova. Alte două proiecte legislative ţin de reforma trupelor de 
carabinieri. 
Autorii sesizării consideră că Igor Dodon nu şi-a onorat atribuţiile şi trebuie suspendat temporar. 
Pe de altă parte, reprezentantul lui Igor Dodon, Maxim Lebedinschi, susţine că nu există motive pentru 
suspendare şi că sesizarea la Curte ar fi fost depusă cu încălcarea procedurii. 
Potrivit hotărârii Curţii Constituţionale, cele cinci documente ar urma să fie promulgate de şeful Legislativului sau 
de către premier. 
Până acum, Igor Dodon a fost suspendat de patru ori din funcţie, pentru refuzul de a promulga legi sau de a numi 
miniştri propuşi de actuala guvernare, iar obligaţiunile sale au fost îndeplinite de preşedintele Parlamentului. 
Acum 10 zile Andrian Candu a lăsat de înţeles că Legislativul ar putea chiar să-l demită pe Igor Dodon pentru 
încălcarea repetată a Constituţiei. Şeful statului consideră, însă, deciziile prin care este suspendat drept un abuz, 
comis de guvernare şi de Curtea Constituţională. 
(Sursa: Mediafax) 
 

 Emmanuel Macron decretează "stare de urgenţă ECONOMICĂ şi SOCIALĂ" după protestele violente ale 
"Vestelor Galbene"  
Preşedintele Franţei, Emmanuel Macron, a admis, luni seară, că există o stare de nemulţumire împărtăşită de 
numeroşi cetăţeni, dar a denunţat comportamentul "iresponsabil" al protestatarilor violenţi şi a decretat "starea 
de urgenţă economică şi socială". 
Preşedintele Franţei, Emmanuel Macron, a admis, luni seară, că există o stare de nemulţumire împărtăşită de 
numeroşi cetăţeni, dar a denunţat comportamentul "iresponsabil" al protestatarilor violenţi şi a decretat "starea 
de urgenţă economică şi socială", enumerând noi direcţii de reformare a statului. 
"În primul rând, nu uit că există o stare de furie, de indignare. Această indignare probabil este împărtăşită de 
mulţi francezi. Dar această stare nu trebuie să se reducă la comportamente iresponsabile, pe care eu le denunţ", a 
declarat Emmanuel Macron, conform postului tv France Info. 
"Ştiu că i-am ofensat pe unii dintre voi prin declaraţiile mele. Dacă m-am luptat să reformez sistemul politic 
actual, am făcut acest lucru pentru că eu cred în ţara noastră şi o iubesc. Legitimitatea mea o am de la voi", a 
adăugat Macron. 
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"Începând de astăzi, vreau să decretez starea de urgenţă economică şi socială", a afirmat preşedintele Franţei. 
"Vrem o Franţă în care oamenii să poată trăi cu demnitate din muncă. Cer Guvernului şi Parlamentului să facă ce 
este necesar. Salariul minim va creşte cu 100 de euro pe lună începând din anul 2019. Orele suplimentare vor fi 
plătite şi nu vor mai fi impozitate. Le voi cere tuturor angajatorilor care pot să ofere prime de sfârşit de an să facă 
acest lucru, fără a fi impozitate", a subliniat Macron. 
"Efortul care le-a fost cerut pensionarilor a fost prea mare şi nu era corect", a continuat Emmanuel Macron, 
anunţând eliminarea contribuţiilor sociale pentru pensiile mai mici de 2.000 de euro. 
"Intenţionez să continuăm ambiţia de a transforma ţara noastră, aşa cum poporul a optat acum 18 luni. Sunt 
necesare măsuri de reformare a statului, a sistemului de pensii, a indemnizaţiilor de şomaj. Pentru a reuşi, trebuie 
să ne unim eforturile şi să abordăm împreună toate problemele: reprezentarea politică, o lege electorală mai 
corectă (...). Vreau să se pună problema unui echilibru în sistemul fiscal, vreau măsuri pentru contracararea 
încălzirii climei, idei de organizare a statului (...). Vreau să abordăm problema imigraţiei. Trebuie să o înfruntăm", 
a explicat Emmanuel Macron. 
"Primarii vor reprezenta naţiunea în teritoriu. Mă voi întâlni cu toţi primarii pentru a construi noul contract al 
naţiunii. Vom relua cursul normal al vieţii, aşa cum s-a întâmplat după crize similare. Suntem într-un moment 
istoric. Prin dialog, respect şi implicare, vom reuşi", a încheiat Emmanuel Macron. 
Preşedintele Franţei a făcut aceste declaraţii în contextul protestelor masive, marcate de violenţe, organizate de 
Mişcarea "Vestelor galbene", care denunţă majorarea preţurilor la carburanţi şi degradarea nivelului de trai. Sute 
de mii de persoane au participat la manifestaţiile organizate la Paris şi în alte oraşe din Franţa. Autorităţile au 
anunţat luni seară că 4.523 de protestatari au fost reţinuţi începând din 17 noiembrie, iar 4.099 au fost plasaţi în 
arest preventiv. 
Acestea sunt primele comentarii publice ale lui Macron după patru săptămâni de demonstraţii 
antiguvernamentale la nivel naţional, care s-au transformat din nou sâmbătă în violenţe în Paris şi în alte oraşe 
din Franţa. 
Emmanuel Macron, care a fost ţinta furiei multor protestatari asupra politicilor sale, urmează să anunţe "măsuri 
imediate şi concrete" pentru a răspunde crizei, a adăugat ministrul Muncii, Muriel Penicaud. 
Preşedintele în vârstă de 40 de ani se va întâlni, de asemenea, cu sindicaliştii şi cu oameni de afaceri în cursul zilei 
de luni. 
Oficialii spun că revoltele anti-Macron de la Paris au fost sâmbătă mai puţin violente decât în urmă cu o 
săptămână, cu mai puţini oameni răniţi, dar cu mai multe pabube produse în capitala Franţei.  
(Sursa: Mediafax) 

 Summit pe tema Brexit, joi, la Bruxelles, după ce premierul britanic a amânat votul pentru acordul privind 
ieșirea Marii Britanii din Uniunea Europeană 
Preşedintele Consiliului European a anunţat, luni, convocarea unui summit consacrat Brexitului pentru joi, la 
Bruxelles, în prima zi a reuniunii Consiliului European, pentru a răspunde preocupărilor britanicilor privind acordul 
de divorţ, relatează agențiile internaționale de presă citate de Agerpres. 
'Am decis să convoc un summit #EUCO (Consiliul European) privind Brexitul joi. Nu vom renegocia acordul, inclusiv 
'plasa de siguranţă', dar suntem gata să discutăm despre modul în care putem facilita ratificarea britanică. 
Întrucât timpul este pe sfârşite, de asemenea vom discuta despre stadiul nostru de pregătire pentru un scenariu de 
ieşire fără acord', a anunţat Donald Tusk într-un mesaj pe Twitter, după anunţarea amânării votului din 
parlamentul britanic. 
Donald Tusk vrea să aibă consultări cu liderii celor 27 de state membre UE după decizia prim-ministrului Theresa 
May de a amâna votul privind acordul de divorţ cu UE, care era prevăzut marţi. 
Theresa May şi-a explicat decizia prin opoziţia deputaţilor britanici faţă de soluţia găsită pentru a evita revenirea 
la o frontieră fizică între provincia britanică Irlanda de Nord şi Republica Irlanda, aşa-numita soluţie a plasei de 
siguranţă sau 'backstop'. 
Liderul conservatorilor în camera inferioară a Parlamentului britanic şi preşedintele Camerei Comunelor, Andrea 
Leadsom, a declarat luni că guvernul va decide când va avea loc votul în cele din urmă, după ce premierul May a 
amânat votul prevăzut marţi, relatează Reuters. 
 (Sursa: Agerpres)  
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